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interpol koblet inn

Datasnoking etterforskes
*olitiet i Tromsø etterforsker flere tilfeller av datasno- 
ing på Universitetets datanett. Mye tyder på at Univer- 
tetets anlegg brukes som transittstasajon for inntreg- 
ing på anlegg i inn og utland. Via Universitetet i Tromsø 
kal snokerne blant annet ha forsøkt å trenge inn på da- 
anlegget til ett laboratorium i Nederland. Det er på det 
ene at saken som Tromsøpolitiet arbeider med har for
bindelser med lignende saker som etterforskes nasjonalt 
lg internasjonalt. Etter det Utropia erfarer er også Inter- 
ol engasjert.

Arve Bart nes og 
Redaktør Geir Hatling

et var 16 mars i år at EDB-
■ sjef ved Universitetet i 

Tromsø, Sigurd Sjursen, an- 
neldte flere tilfeller av datasnoking 
|ed Universitetets dataanlegg og da- 
knett. Tromsø Politikammer be
hefter overfor Utropia at etter- 
brskning pågår.

hternasjonale forgreininger
ilt tyder på at datasnokerne opere- 
;r internasjonalt. Utgående kall til 
Jederland og USA og inkommende 
all fra Taiwan burde tale for seg, 
om det heter i anmeldelsen. Ingen, 
tverken i politiet eller ved Universi- 
etet, ønsker å kommentere overfor 
Jtropia hvor langt etterforskningen 
r kommet. I følge Utropias kilder 
nnes det flere mistenkte. Det er 
runn til å tro at lokale forhold også 
il bli etterforsket. Blant annet har 
hokerene etablert brohoder på an- 
:gget til EDB-senteret. Dette tyder 
lå lokal kjennskap til kontonavn og 
iassord.

ria televerket
mange tilfeller er det registrert at 

latasnokere kommer inn på anleg- 
jet via Televerkets Datapak tjeneste, 
mokerene går inn på en av de kon- 
oene de kjenner passordet på. Kon- 
oene benyttes deretter til å etablere 
brbindelse med nye maskiner i ut
åndet, igjen via Datapak. Datasek- 
jonen kan bare registrere hvem 
•hokerene kaller opp, ikke hvor de 
rømmer fra.

aksjoner
ter det Utropia erfarer har det fra 
re hold blitt reagert på inntreng-

Snokere — datafolks skrekk
Datasnoking,også kjent som hacking, er enkelt forklart at uved
kommende bryter seg inn i et dataanlegg. Vel inne i anlegget kan 
snokeren skaffe seg tilgang til sensitiv informasjon. Snokeren kan 
også slette eller forandre data på anlegget.

Industri-spionasje
Profesjonelle snokere er effektive 
spioner og er fryktet av næringsliv 
og forskningsmiljø verden over. 
F.eks ble tidligere i vinter tre vest- 
tyskere arrestert mistenkt for å ha 
skaffet seg fortrolige informasjo
ner i USA og solgt dem videre til 
KGB.

Bisarr hobby
Over hele verden ser man at en mer 
«uskyldig» form for datasnoking 
brer seg blant dataentusiaster.
Uavhengig data-freaker dannef 

ningsforsøk fra Universitetets an
legg. Det blir bedt om at dette må 
opphøre. EDB-sjef, Sigurd Sjursen, 
har tatt kontakt med sine kolleger i 
Oslo, Bergen og Trondheim og 
orientert om at Tromsø utsettes for 
angrep fra datasnokere.

Øket sikkerhet
Personalet ved EDB-senteret arbei
der aktivt for å eliminere sikkerhets
hull i anleggets systemer. Det er på 
det rene at man flere ganger har 
klart å hindre innbruddsforsøk. 
Blant annet ble et forsøk på å trenge 
inn i et laboratorium i Nederland 
via Tromsø forhindret. I løpet av 
april vil det bli holdt kurs i datasik
kerhet for ansatte og forskere som 
arbeider med data.

Etterforskning
Det er på det rene at saken Tromsø
politiet arbeider med har forbin
delse med lignende saker som etter
forskes nasjonalt og internasjonalt. 
Etter det Utropia erfarer er også den 
internasjonale politiorganisasjo
nen Interpol engasjert i denne for
bindelse.

Spionasje?
Man vet ikke hva motivene til datas
nokerne er. Det kan være lekelyst og 
spill som i fjorårets «datasak» i 
Tromsø. Det kan imidlertid ikke 
utelukkes at det er profesjonelle 
snokere ute etter å skaffe seg verdi 
full informasjon på ulovlig vis som 
står bak. Ved å bruke Universitetet i 
Tromsø som transittstasjon kan da
tasnokerne nå forskningsinstitusjo
ner og laboratorier over store deler 
av verden.

små snoking-klubber over lande
grensene. I utgangspunktet er for
målet å utveksle informasjon om 
datamaskiner og sikkerhetshull. En 
av de mest kjente klubbene er CCC, 
Chaos computer club. CCC er be
ryktet for å trenge seg inn i godt be
skytte dataanlegg hvor de legger 
igjenn sitt «visittkort» og en mel
ding hvor de påviser manglene i sik
kerhetssystemet. CCC hevder selv 
at de på denne måten bidrar til øket 
datasikkerhet, og at de ikke stjeler 
data eller saboterer. Dette er imid
lertid vanskelig å kontrollere for de

EDB sjef Sigurd Sjursen er fortvilet. Plansjen Sjursen 
holder er en kvartalsvis oversikt over bruken av data
nettet til utlandet. Stolpen midt på bildet viser det 
eksplosive forbruket i første kvartal 1988. Dette skyl
des fem lokale datafreakers hyppige kontakt med ut
landet. EDB senteret regner med at denne bruken

alene medførte en merkostnad på 95 000 kroner. Data
sikkerheten ble skjerpet i løpet av året, men fortsatt ut
settes EDB-senteret for angrep. Denne gangen er det in
ternasjonale datasnoker som er på ferde.

Foto: Oddgeir Sagerup.

— Har navn på mistenkte
Politiet og EDB-senteret sitter inne med navn på mistenkte personer i datasnoker-sa- 
ken som høyst sannsynlig har internasjonale forgreininger. Denne saken dukker opp 
bare et år etter at fem lokale datasnokere ble avslørt.

EDB-sjef Sigurd Sjursen anmeldte 
forholdet i mars i år.

Sjursen, hvorfor er denne saken så 
alvorlig at dere går til politian
meldelse?

I en sak i fjor vår nøyde Universite
tet seg med interne forføyninger 
mot de som misbrukte datautstyret.

som får besøk, og CCC's virk
somhet blir sett på som alvorlig.
Store datanett
Universitet i Tromsø er tilkoblet et 
internasjonalt nett med lett ad
komst. Dette skyldes nødvendig
heten av at forsknings informa
sjon utveksles raskt og effektivt. 
Haken er at dette også gjør nettet 
sårbart overfor datasnoker. Det er 
derfor uhyre viktig at beredskapen 
blant brukerne er stor. Et eksem
pel på dette er det amerikanske da
taviruset som fikk mye media-om- 
tale før jul. Ved Universitetets 
EDB-senter viste man om viruset 
før de norske media og bare få ti
mer etter at det ble kjent i statene. 
Dermed kunne man raskt foreta 
de nødvendige beskyttelses-tiltak.

- Det at vi har hatt en sak tidligere 
har ikke hjulpet. Vi vil rett og slett 
til bunns i hva som foregår. Vi er 
redde for de økonomiske konse
kvensene, og ikke minst vil vi vite 
med sikkerhet at personer kan ar
beide uten risiko for at det snokes i 
våre anlegg. Vi antar dessuten at 
denne saken har en annen karakter 
og et større omfang enn den i fjor 
vår.

Hvilke skader har datasnokene på
ført Universitetet i Tromsø?

- Det økonomiske tapet er på ca. 
100 000 kroner i ekstra telefonutgif
ter. Her er utgiftene fra fjorårets da
tasak inkludert. Dette medfører at 
forskerne får tilsvarende mindre å 
rutte med. På EDB-senteret regnes 
dette som meget alvorlig.

Hvordan vurderer du datasikkerhe
ten ved universitetet?

- Datasikkerheten ved Universitetet 
i Tromsø er normalt god. Med dette 
mener jeg at den ikke er spesielt høy, 
men at den ligger på samme nivå 
som ved landets øvrige universite
ter. Beredskapen baserer seg i stor 
grad på at det er ordentlige menne
sker som arbeider med data ved nor
ske universiteter. Kort sagt: tillit un- 

Vi—er likevel på vakt 
overfor misbruk av våre tjenester. 

Det er imidlertid vanskeligere å 
unngå misbruk ved universitetene i 
forhold til de store private organisa
sjonene. Dette skyldes at universite
tene er koplet på nett som i prinsip
pet skal være lett tilgjengelig da 
informasjonsstrømmen i inn og ut
land er svært stor.

Hvordan vurderer du datasikkerhe
ten i samfunnet ?

- Den er generelt sett dårlig. Her 
støtter jeg meg til NOUs rapport om 
samfunnets sårbarhet vedrørende 
datasikkerhet. De store organisa
sjonene er som regel de flinkeste til å 
beskytte seg mot misbruk. Årsaken 
til dette er at de ofte sitter inne med 
dyr og sensitiv informasjon. Dette 
gjelder for eksempel de store 
bankene.

Etterforsker EDB-senteret denne 
saken selv?
- Jeg har ikke anledning til å kom
mentere detaljer.

Sitter dere inne med navn på mis
tenkte?
-Ja.

Er de mistenkte informert om an
meldelsen av forholdet?
- Det har jeg heller ikke anledning 
til å kommentere.



27. APRIL K

■*»

Redaksjonen er valgt på politisk 
uavhengig grunnlag.I REDAKSJONEN:

Trond Davidsen, Steinar Johansen, Britt 
Bakkehaug, Tove Klæboe Nilsen, Gry Be- 
rntzen, Lars Åge Rotvold, Arve Bartnes, 
Roger Hoaas, Kai Friis, Esben O. Henrik-

En bedre Samskipnad?
I det te nummeret kommer den tidli

gere studentpolitikeren Tor Øde
gård med krav om at studentene må ta 

styring i Studentsamskipnaden. Bru
kerstyring har lenge vært et tabuemne 
ved Universitetet i Tromsø, og ikke uten 
grunn. Studentene i Tromsø har lenge 
stått i opposisjon til departementet når 
det gjelder statens håndtering av velfer
den for studentene. -

**"*

Tromsø er det eneste universitetet 
som boikotter den nye velferds
loven. Denne loven setter rammene for 

studentenes sosiale ogpkonomiske vel
ferd, herunder Samskipnadens drift. 
Loven sier at studentrepresentantene i 
Samskipnadens styre skal velges ved ur- 
nevalg. Ved å bestemme at representan
tene skal velges på Hovedallmøtet, har 
tromsøstudentene i realiteten boikottet 
denne loven. At studenter styrer Sam
skipnaden og mottar midler fra depar
tementet, .

samtidig som de samme studentene 
boikotter departementets velferdslov 
er en helt uholdbar ordning.

Departementet truet i fjor vår med 
å holde tilbake den økonomiske 
støtten til Samskipnaden på grunn av 

studentenes boikott av velferdsloven. 
Hvordan vil departementet da forhol
de seg til en studentstyrt Samskipnad? 
Selv om det er departementets opptre
den som bør kritiseres, er det studente
ne i Tromsø som rammes av en even
tuell tilbakeholding av midler fra 
departementet.

sen, Asle Rønmng
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UTROPIA er et organ for studentene i ved 
Universitetet i Tromsø og kommer 
med 12 nummer i året.

Annonsepris kr. 4,- pr.sp.mm.

Ved fast annonsering 20% rabatt.

UTROPIA
Adr.: Boks 678, 9001 Tromsø
Tlf.: (083) 44 283

OPPLAG:
2000 eksemplarer

SATS OG OMBREKKING:
Fotosetteriet as
Telefon 083/ 73 482
Boks 3604 Stakkevoll
9001 Tromsø

TRYKK: Bladet «Tromsø»
\E.STE DEAD-LINE: 5. mai

Kompetansen til studentpolitike- 
rene vil være et annetproblem. I 

en tid hvor den politiske aktiviteten på 
Universitetet er lav og rekrutteringen 
er på et lavmål, vil det være vanskelig 
å finne personer som er kompetente 
nok til å ta de nødvendige kortsiktige 
og langsiktige beslutningene.

Studenter bryr seg ikke ?
Daglig leder av universitetskiosken er skremt over stu
denter som reager på at kiosken fører pornoblad. Bryr 
ikke studenter seg om viktige ting som arbeidsløshet 
og miljøforurensning?

Det er noe revolusjonerende i hans ressonement: Ved 
å være pornomotstander kan man ikke være mot mi
ljøkriminalitet og bekymret over høy arbeidsledighet. 
Blir studentene sjenert av bladene, undrer han? Nei.

Det som sjenerer oss er at han ikke sjeneres over å føre 
pornoblader.

Aksjon for nye barnehager
- Nå må politikerene ta følgene av sine løfter og skaffe 
studentene flere barnehageplasser, sier Marit Sjøvaag lo- 
kalleder i Norsk Studentunion (NSU) i Tromsø. - For å 
markere vår misnøye med den lave prioriteringen av bar
nehageplasser for studenter vil NSU arrangere en barne- 
hageaksjon 27.-29. april.

Kai Friis

Vi krever flere barnehageplas
ser av staten og kommunen. 
Barnehageplasser er nød
vendig for at studentforeldre skal 

kunne studere full tid, og ikke kun 
fra 8 til 12 på kvelden når barna har 
lagt seg. NSU krever også at barne
hagesatsene er tilpasset studentenes 
økonomi, slik at de ikke må ta seg 
jobb for å kunne ha råd til å ha barn 
i barnehagen.

I Hærnesutvalget sin rapport om 
høyere utdanning i Norge sier man 
at man må skyte inn penger for å 
opprette flere studentbarnehager 
for å bedre studentforeldrene sin 
studiesituasjon.

Hærnesutvalget regner med at 
det er behov for 10 -18.000 nye bar
nehageplasser, og mener at staten 

må bevilge de 30 millionene som det 
trolig vil koste å finansiere disse 
plassene.

I forskjellige utredninger blir det 
påpekt at det må bli flere barneha
geplasser for studenter. Marit Sjø
vaag sier at det ennå ikke er bevilget 
noen penger til nye plasser. Behovet 
for barnehageplasser er størst i al
dersgruppen 0-3 år, det er heller ikke 
full dekning for 3-7 åringene.

- Vi mener at det er på tide at det 
blir gjort noe med mangelen på bar
nehageplasser, og NSU vil aksjone
re for flere barnehageplasser den 
27. til 29. april. På ISV i Breivika vil 
det bli en barnepark 27. og 28. april. 
Her kan studenter som ikke har bar
nehageplass komme med sine barn, 
så vil vi ta oss av barne mens forel
drene studerer. Vi tar i mot barn i al
deren 0 - 7 år, og vil blandt annet 
prøve å lage en veggavis sammen 
med barna.

Marit Sjøvåg, til venstre leder i NSU-Tromsø, vil hjelpe studentbarn med å få flere barnehager.
Foto: Oddgeir Sageru

- Lørdag 29 april vil NSU arran
gere en paneldebatt om barnehage
situasjonen i Tromsø på Verdenstea
teret. I panelet vil det sitte politikere 
fra de forskjellige partier, Elin Gun
dersen fra NSU i Oslo, men vi har 
ennå ikke fått tak i noen fra Tromsø 
kommune.

- Vi arbeider også for å få i stand 
et opptog i byen med foreldre og 
barn og andre som ikke er fornøyd 

med dagens barnehagedekning. For 
å få et bra tog, er vi avhengig av at 
foreldrene stiller opp. Desverre har 
vi hatt problemer med å få tak i de 
som står i kø for å få barnehage
plass, fordi Studentsamskipnaden 
ikke vil opplyse hvem som står i kø.

-1 denne aksjonen vil vi fokusere 
på den dårlige situasjonen for alle, 

og ikke spille grupper opp mot kve 
andre. En slik strid er ingen tjei 
med, og vi vil heller sate på å få fle 
barnehageplasser.

- Sjansene for å få 18.000 nyeiba 
nehageplasser er ikke så stor, men 
får ingen hvis vi ikke prøver, sierlt 
kalleder for NSU i Tromsø.

SU over stokk og stein
Geir Hatling

For 1 år siden ble det nedsatt en regle- 
méntskomite som skulle se på reglemen
tene til de forskjellige studentorganene 
på Universitetet i Tromsø. Hensikten var 
å finne ut om det var grunnlag for å revi
dere noen av reglementene. Ett av man
datene til komiteen var å se på virkninge
ne av en sammenslåing av 
Studentutvalget (SU) og Lærerstedsut- 
valget her i Tromsø(NSU).
På siste Hovedallmøte ble komiteen kri
tisert for sen saksbehandling. På tross av 
den sterke kritikken ble komiteen bedt 
om å arbeide videre i 1 år til. En måned 
etter dette blir det fra Studentutvalgets 
side arbeidet aktivt for å fremmlegge ett 
forslag om sammenslåing før somme
ren. Dette har etter min mening flere be
tenkelige sider. Resultatet blir et hast- 
verksarbeide som ingen aner 
konsekvensene av. Det vil ikke bli en så 
grundig og mangfoldig gjennomgang av 
fordeler og ulemper som det burde ha 
vært. I en slik sak ville det vært en stor 
fordel om det hadde vært en bred offent
lig debatt før det ble tatt en avgjørelse. 
Komiteen ville i større grad ha mulig

heten for å se på alle sider ved en sam
menslåing, både negative og positive.

Fordeler
Fordelene ved en slik sammenslåing vil i 
første rekke bli en ryddigere struktur når 
det gjelder utnyttelsen av menneskelige 
og økonomiske ressurser. Det vil også bli 
et bedre forhold til NSU sentralt. Dette 
siste vil imidlertid være en av de sterkeste 
argumentene for å unngå en sammenslå
ing. Tromsø lokallag av NSU har lenge 
poengtert overfor NSU sentralt at Trom
sø selv skal ta seg av hvordan vi skal være 
organisert. Vi vil selv beholde vår selvrå
derett uten innblanding fra Oslo. Det er 
derfor sterkt beklagelig at lederen for 
Studentutvalget reiser til Oslo og forhø
rer seg om hva Oslo mener om en slik 
sammenslåing.

Ulemper
Ulempene ved en slik sammenslåing vil i 
første rekke være at TYomsø blir for 
sterkt knyttet til NSU-sentralt. Vi vil 
dermed ikke lenger ha den samme sik
kerhet for selvstyre.
Tromsø har bestandig vært sett på som 
noen bråkebøtter i universitetssammen- 
heng. Vi har flere ganger vist 

vår missnøye både med NSU sentralt og 
mot departementet. Dette er noe vi må 
fortsette med. Jeg er redd det kan bli for 
mye papirarbeid og for lite av dei prak
tiske arbeidet. Vi trenger et Studentut
valg som kan protestere mot NSU og 
omvendt. Dermed vil vi være sikret en 
god saksbehandling. Hvis det blir en 
sammenslåing er det fåre for at mange 
saker ikke vil bli tatt opp. Ikke bare fordi 
det ikke er vilje til det, men fordi ei even
tuelt sammenslått organ ikke vil ha ka
pasitet til å ta opp alle de saker det er be
hov for. At det er sykdomstegn i 
studentpolitikken er allment kjent, men 
det er ikke sikkert at en sammenslåing vil 
være den beste medisinen. Det er et fak
tum at det er større motstand mot en 
sammenslåing hvis studentpolitikken 
fungerer.
Sterk leder
I dag er det lederene for de to organene 
som er frontfigurer, både overfor Hove
dallmøtet og andre. Ett sammenslått or
gan vil kreve en meget sterk leder, og 
med den rekruteringen som er til stu
dentpolitikken i dag er det ikke uten vi
dere sikkert at en vil finne en leder som eT 
kapabel nok til å fylle en slik jobb. I det 
nye organet vil det bli samlet veldig mye 
makt på få hender, spesielt så lenge den 
studentpolitiske interessen er så lav som 
den er. Hvordan dette kan slå ut i forhold 
til Studentråd, Hovedallmøtet og su- 
dentene gjenstår det å se

lige og sosiale vanskeligheter eller studieproblemer som 
ikke er faglige.
Du kan også be om informasjon av forskjellig art og få 
vite hvor du skal henvende deg i helse- og sosiale spørs
mål og juridiske saker.

For norske studenter:
Sosialkonsulent Ann Torunn Olsen
Kl. 09.00 - 15.00 alle dager unntatt torsdager.

For utenlandske studenter:
Sosialkonsulent Anne-Marie Hektoen
Kl. 09.00 -15.00 mandag, tirsdag, onsdag i uker med like 
uketall.

Ring tlf. 81012 - eller stikk innom for avtale.

Studentsamskipnaden, Roald Amundsens plass 1.

Husk å benytte deg av HELSEFONDET, som gir deg 
delvis dekning av utgifter til tannbehandling, briller og 
linser, fysioterapi og andre helsemessige utgifter. Se etter 
i reglementet som er oppslått på tavler rundt trøa på insti
tuttene.
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— Studentene må bestemme mer
i Studentsamskipnaden
- Studentene må få styreflertall i Samskipnaden, slik at de selv kan bestemme over sin 
egen velferdsorganisasjon.
Slik begrunner Tor Ødegård, mangeårig studentpolitiker, kravet om at studentene må 
kreve brukerstyring i Samskipnaden. Brukerstyring vil i korthet si at studentene har et 
flertall i styret i Samskipnaden. Dette er det anledning til i henhold til den nye velferds
loven som kom i 1987. Frem til i dag har Tromsø hatt en styresammensettning hvor stu
dentene har vært i mindretall.

Geir Hatling

Ødegård sier videre at en i dag 
er i en situasjon hvor styre
flertallet har en for stor av
stand til studentene sin hverdag. 

Dette gir seg utslag på flere områ
der. Boliger, kantiner osv.
Har du eksempler på dette?
- Det mest nærliggende er saken 
som gjaldt barnehageplasser. Situa
sjonen pr.i dag er et enormt behov 
for barnehageplasser i alderen 0-3 
år. Dette gjelder barn til studenter. I 
denne saken delte flertallet i styret 
barnehageplassene 50/50 på stu
denter og ansatte. En kan spørre seg 
med hvilken kompetanse de fatter 
slike vedtak. Hvem Samskipnaden 
egentlig er til for. Setter en dette opp 
mot den genuine kunnskap som stu
dentene i styret har om hverdagen til 
den enkelte student, er det klart at 
brukerstyring vil være en bedre 
løsning.
Hva med kompetansen til studente
ne i ett slikt styre. Er den god nok? 
- Studentenes fordel ligger i at de 

kjenner sin egen hverdag. De vet 
hvor problemene er størst. I tillegg 
vil det være behov for kompetanse 
utenfra, men det finnes også i dag. 
Ødegård sier videre at samspilllet 
mellom styret og ekstern kompetan
se er et felt som ikke er tillagt vekt i 
oppnevnelsen av styreflertallet de 
senere årene.
- Styret skal etter min mening legge 
opp langsiktige strategier, admini
strasjonen skal ta seg av den daglige 
driften. Dette er i for liten grad situ
asjonen i dag. Det er en for stor de
taljstyring fra styret.
Vil et styreflertall bestående av stu
denter ha evnen til å tenke lang
siktig?
- Ja, det har studentene vist flere 
ganger de siste årene. De har etter 
min mening vist større evne til lang
siktig tenking enn hva styreflertallet 
har gjort.
Hva med forholdet mellom studen
torganene og et eventuelt styrefler
tall bestående av studenter?
- For det første er det viktig å få 
klart frem at studentene vil være an
svarlig for alle de vedtak Samskip

naden fatter. Fordelen i dag er at det 
er en tett kontakt mellom styrere
presentantene og Hovedallmøtet. 
Samtidig er det klart at mange saker 
er av en slik art at de ikke egner seg 
for behandling på Hovedallmøtet, 
fordi Hovedallmøtet ikke vil ha den 
nødvendige kompetansen. Imidler
tid vil det altid være mulig å anke en 
hvilken som helst avgjørelse inn for 
Hovedallmøtet. Jeg mener Student
rådet vil være et bedre organ for be
handling av Samskipnadssaker.
Ser du noen betenkninger ved for
holdet Samskipnaden og forre
tningsmessig drift?
- Det å ha brukerstyring vil kunne 
føre til at det er lettere å få gjen
nomslag overfor myndighetene. 
Samskipnadsstyret er like mye et 
politisk organ som det er et forvalt
ningsorgan. Jeg ser derfor ikke de 
helt store problemer i forholdet til 
forretningsmessig drift.
Tor Ødegård avslutter med å si at 
han ikke tror det vil komme reaksjo
ner fra de ansatte i Samskipnaden 
dersom det blir brukerstyring.

Tor Ødegård går inn for brukerstyring i Studentsamskipnaden.
Foto: Oddgeir Sagerup

Underskudd for Studentuka -89
Ukas verdi for studentmi
ljøet kan vanskelig tallfe
stes. Man begynner der
imot å få en anelse om 
prisen for universitetet og 
Samskipnaden. Et samlet 
underskudd på rundt 
35 000 kr må dekkes.

Espen O. Henriksen

Samskipnaden og universitetet 
har stilt opp med en garanti på 
20 000 kr hver i tilfelle under
skudd. I tillegg har Tromsø Kom

mune bidratt med en garanti på 
4000 kr. Hvis garantistene etter 
årets tap blir mer tilbakeholdne, kan 
dette få konsekvenser for framtidig 
ukedrift.

Konserter med tap
Moderate overskudd fra ukekro og 
revy har ikke vært nok til å dekke 
underskudd på andre arrangement. 
De største tapene skyldes dårlig pu
blikumsoppslutning om konsertene 
på Studenthuset. Etter at gruppa 
YM-stammen meldte sykdomsfor
fall, måtte man i all hast finne nye 
band. 99nth Floor fra Oslo og Cake
walk fra Bodø klarte ikke å trekke 
nok folk til Studenthuset. Disse er- 
statningsgruppene ble heller ikke 
markedsført i nevneverdig grad.

- Tabbe å satse på rocke-konserter
Arrangementsansvarlig i ukesty

ret, Yngve Voktor, innrømmer at 
ukestyret satset på for mange kon
serter. - I ettertid ser vi også at det 
for tiden er dårlig marked for rocke- 
konserter i Tromsø. Et eksempel er 
gruppa 99nth Floor som trakk 
svært lite folk, til tross for glimren
de anmeldelser i Puls og BEAT. Det 
bandet måtte vi for øvrig skaffe på 
fire dagers varsel etter sykdomsfor
fall fra YM-stammen. Da satt vi 
med flybilletter for over 20 000. Ved 
å ta opp 99nth Floor fra Oslo, fikk 
vi utnyttet halvparten av disse. 
Andre utgiftsposter er også blitt 
uforutsett store. Det er for eksempel 
blitt svært dyrt å leie lydanlegg i 
Tromsø.

Flere årsaker til underskuddet.
Ukesjef Trond Svenøe mener ta

pene har flere årsaker. Ukestyret har 
vært for lite, i tillegg har man kom
met for sent i gang. Man burde hatt 
mer tid til å finne rette personer til 
de forskjellige oppgavene. Mere res
surser i form av tid og arbeidsinn
sats i planlegging ville gitt en mer 
kontrollert økonomi. Liten startka
pital har også vanskeliggjort uke- 
styrets arbeid. Usikre økonomiske 
tider har rammet sponsor-inntekte- 
ne. I 1987 bidro hovedsponsoren 
Sparebanken Nord med 40 000. I 
1989 støtter samme bank studentu
ka med 1000 kr. Videre ble konser- 
tarrangementene rammet av at rela
tivt kjente navn som Jonathan 
Ritchman og YM-stammen meldte 
forfall på kort varsel. Lav publi
kumsoppslutning om noen av kon
sertene har gitt denne delen av uke- 
driften et underskudd på ca 35 000 
kr som ikke var budsjettert. Svenøe 
tror at musikkgruppene må velges 
mer kritisk i fremtiden, samtidig 
som man må vurdere det totale an
tall konserter. Det var blant annet 
uheldig med parallelle arrangement 
enkelte kvelder.

- I ettertid er det lett å si at man 
burde satse på færre, mer kjente ar
tister, sier Svenøe. De mer kjente 
navnene krevde imidlertidig så store 
honorarer at vi i ukestyret ikke turde 
å ta på oss ansvaret. Det burde vi 
kanskje ha gjort.
Enkelte mener at ikke alle konserte
ne ble markedsført like godt. Sve
nøe er ikke ubetinget enig i dette. 
Blæsten og Studentradioen har dre
vet PR-arbeid. Arrangementene har 
også vært kunngjort på plakater og 
i Ukeavisa som ble distribuert over 
hele byen. I tillegg har noen av ute
stedene annonsert for «sine« kon
serter. Ukesjefen mener dette har 
vært tilstrekkelig.

- Man kan jo ikke jage folk på 
konsert, folk kommer for å høre 
musikk de liker. Det kunne man se 
på de smekkfulle konsertene med 
gruppa Chris at the moment.

Tynt studentmiljø i Tromsø
Svenøe mener at det er vanskelig 

å aktivisere studentmassen i Trom
sø. Det er den samme harde kjernen 
som går igjen i de forskjellige lag, 

utvalg og foreninger. Rekrutterings
grunnlaget blir dermed for lite når 
man skal skaffe styre og funksjonæ
rer til ukedrift. Særlig vanskelig har 
det vært å finne folk som er villige 
til å engasjere seg i styret.

- Når da både økonomi-ansvarlig 
og den ene generalsekretæren trek
ker seg 6 mnd. før ukestart, skaper 
det problemer i form av en mer uk
lar ansvars-fordeling mellom de 
gjenværende. Et fulltallig styre ville 
gitt klare ansvarsområder og ryddi
gere forhold. I år har vi hatt uover
siktlige ansvarsforhold som har satt 
store krav til den interne kommuni
kasjonen. Denne har ikke alltid 
holdt mål, og det må vi tåle kritikk 
for, innrømmer Svenøe.

Studentuka har problemer med å 
engasjere den store majoriteten av 
studentene. Svenøe ser dette delvis 
som en konsekvens av det svake stu
dentmiljøet i Tromsø generelt. Det
te kan man se av den lave oppslut
ningen om Studentersamfunnet, 
som mangler både tradisjoner og et 
skikkelig lokale. Mange av studen
tene kommer fra Tromsø og er alle
rede bundet opp i et miljø. Den van
lige kombinasjonen jobb/studier 
gjør også sitt til at få har overskudd 
til idealistisk arbeid.

- I denne sammenhengen bør 
man huske på at studentuka er stu
dentvelferd. Jeg mener man kunne 
vurdere å legge til 5-10 kroner på se
mesteravgiften øremerket til uke
drift. En slik startkapital ville gjøre 
ukearbeidet lettere, og man kunne 
unngå å holde ukestyret personlig 
ansvarlig for underskudd utover ga
rantier. Lønn til sentrale verv i uke
styret ville også gi folk muligheten 
til å jobbe med uka på heltid i den 
mest hektiske perioden. Svenøe av
slutter med å ta opp manglende 
kontinuitet i ukedriften. —Et fast 
ukekontor og en skikkelig oppføl
ging fra det forrige ukestyret ville 
gitt oss en mye bedre start. Jeg håper 
at vi i styret for Uka-89 klarer å føl
ge opp neste studentuke, slik at de 
kommer bedre ut enn vi gjorde.

Konsekvenser for 
framtidig ukedrift?
Studentukas hovedgarantister er 
Universitetet og Studentsamskip 
nåden. Ukedriften er i sin nåværen

de form avhengig av at disse institu
sjonene også i framtiden gir økono
miske garantier. Universitetesledel- 
sen vil ikke kommentere noe i denne 
saken før de har ukas regnskap på 
bordet.

Styreleder Unni Sandbukt i Stu- 
dentamskipnaden sier i en generell 
kommentar at Samskipnaden ved å 
gi en garanti har påtatt seg en risiko. 
Om Uka-89 må bruke av garantiene, 
må Samskipnaden selvfølgelig 

OBS! ★ OBS! ★ OBS!
Refusjon av utgifter 

til behandling hos psykolog

Det er nå igjen mulig 
å få refundert utgifter til behandling 

hos psykolog.

Refusjon er knytta til behandling 
ved Tromsø Psykologsenter.

Kontakt sosialtjenesten 
eller Studentsekrtariatet for nærmere 

informasjon

Tlf 81012

sin del av tapene. Sandbukt vil ikke 
uttale seg om et underskudds konse
kvenser for framtidige garantier. — 
Det er ingen automatikk i garantie
ne fra samskipnaden. Styret må i 
hvert enkelt tilfelle avgjøre om sam
skipnaden skal gå inn med garan
tier. Det er helt umulig for meg å ut
tale meg om hva et framtidig styre 
vil avgjøre. Både Samskipnaden og 
Universitetet ser imidlertid på Stu
dentuka som et viktig tiltak.

' s,uf 5
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Skihopp truer grunnforskning?
Den pågående konflikten 
mellom Tromsø Skiklubb 
og Universitetet om areale
ne i Grønnåsen, og hva dis
se skal brukes til, kan synes 
komplisert. Det kommer 
delvis av uklarheter om 
hva saken egentlig består i, 
og vektlegging av momen
ter som er saken helt uved
kommende. Begge deler 
godt hjulpet av reportasjer 
i Tromsø og Nordlys. Dette 
er den direkte årsaken til at 
de pågående forhandlinge
ne mellom skiklubben og 
universitetet er lukket for 
pressen.

Tove Klæboe Nilsen

Det var mandag 10. april at 
partene møttes første gang, 
og det vil nok ta en stund 

før forhandlingene er sluttført. I ut
gangspunktet står nemlig partene 
langt fra hverandre, og det kan sy
nes som om de har uforenlige inte
resser i Grønnåsen.

Tromsø Skiklubb har planlagt et 
skisenter i området. Senteret vil om
fatte flere mindre hoppbakker, sla- 
lomanlegg og en stor hoppbakke. 
Unnarennet til den store bakken vil 
gå 75 meter inn på universitetets 
område.

Universitetet har på sin side plan
lagt å legge Avdeling for Arktisk Bi
ologi ytterst på si tomt, og denne 
blir da liggende ganske tett opp til 
skiklubbens skisenter. Her skal man 
drive forskning med bl.a. ryper, og 
stabile naturlige omgivelser er ei 
grunnleggende forutsetning for det.

Det Universitetet reagerer på, er 
at skiklubben vil ha en del av dets 
område til hoppbakke. Det er noe 
det ikke kan gå med på. Universite
tet er allerede pressa når det gjelder 
arealer. Dernest reageres det på at 
lysanlegg som slåes av og på flere 
ganger i døgnet vil forstyrre den bi
ologiske forskninga. Universitetet 
mener at også adkomstveier og par
keringsplasser er et konflikttema, i 

og med at det ikke finnes i skiklub
bens planer, og at skisenteret blir 
liggende ganske nært universitetets 
parkeringsplasser.

Tromsø Skiklubb mener på sin 
side at de må få realisere sine planer 
i Grønnåsen, der de har en unik 
sjanse til å lage et skisenter for hele 
byen. De mener dette også vil kom
me studenter og ansatte ved univer
sitetet tilgode.
- Vi vil ha ro til å prøve å finne ei løs
ning oss imellom, sier rektor Narve 
Bjørgo. Når vi har avsluttet for
handlingene -enten vi er blitt enige 
eller ikke -skal vi ta kontakt med av
isene og gjøre rede for hva vi er kom
met fram til, sier han.

Når forhandlingene er sluttført, 
kommer antakeligvis kommunen 
inn i bildet. Om de kommunale or
ganer foretar seg noe med saken, er 
avhengig av hva partene kommer 
fram til. Blir det ingen enighet i de 
interne forhandlingene, må kom
munene rydde opp i en konflikt der 
både kommunal- og statseiendom 
er grunnlaget, og en lokal skiklubbs 
og et statlig universitets interesser 
materialiseres.
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Framtidsidealist
J1 

Samfunnsforvitring, miljøforsuring og økonomisk ensidighet er prosjekt alternatt^ 
framtid i et nøtteskall. Prosjektleder Yngvar Løchen understreker på det sterkeste aéi 
dommedagsprofetier ikke er målet for det arbeid som denn tverrfaglige gruppa utføæ 
rer. Vi vil heller forsøke å finne et inntak til en helhetlig samfunnsforståelse, næ son^ 

er nødvendig dersom vi ønsker å komme disse problemene til livs. g]

Steinar Johansen

Problemforståelse
Alternativ framtid ble startet opp i 
1986 av idealistiske forskere samt 
norges naturvernforbund og Frem
tiden i våre hender. Målet for denne 
stiftelsen var å utvikle nye og altera
tive forståelsesmodeller, noe som er 
helt nødvendig dersom man ønsker 

har åpent hver tirsdag 
kl. 16.30 -18.00.

Rådgivningstjenesten kan 
tilby hjelp — enten du regner 

deg som homofil/lesbisk eller er 
usikker på «hvor du hører 

hjemme».
Nøl ikke med å kontakte oss for 

. ♦ samtale ♦ veiledning
♦ informasjon ♦ helseundersøkelse
♦ hiv-test ♦ Hepatitt B-vaksine o.l.

Tilbudene er gratis. 
Diskresjon og anonymitet ivaretas.

TROMSØ KOMMUNALE HELSEKONTOR 
S. TOLLBUGATA 7, 9000 TROMSØ 

Telefon (083) 55896 - 55018.

å omlegge samfunnskursen. Etter 
mye om og men har det endelig lyk
tes å få finansiert prosjektet, men 
som Løchen og Strandbakken på
peker er ikke dette noe å «bli feit 
av».

Forvitring og miljøvern
Alternativ framtid har sitt utspring i 
konkurransesamfunnets destrukti
ve egoisme. I industrisamfunnets 
økonomiske kyniske finnes det in
gen rom for hverken menneskelige 
eller miljøverdier.En av årsakene til 
dette er at man tenker for mye i 
brokker, noe som fører til at man 
lett mister evnen til å se ting i sam
menheng, Resultatet av dette er en 
fallende samfunnsmoral og økende 
egosentrering, noe som i sin tur gir 
grobunn for en ny runde i den onde 
sirkel.
Alternativ Framtid ønsker gjennom 
et bredt forskningsarbeid å skape et 
inntak til en mer helhelig og forstå
else der økonomi er til for samfun
net og ikke omvendt, slik som nå. 
Både Løchen og Strandbakken er 
enig om at konkurransesamfunnet 
må erstattes med en modell der øko
nomisk vekst nedtones til fordel for 
menneske og dets miljø. Slik situa
sjonen er i dag gjør samfunnsinsti
tusjonene det idiotisk å opptre mo- 
ralskt og det er utrolig hvor stor

Fra idé til produkt
Fra ide til produkt het seminaret 
som Tromsøstudentenes Datafore
ning holdt i Skibotn 31.03 til 2.04.

Steinar Johansen fra Troms Næ
ringsservice gav 19 datastudenter 
gode råd om hvordan man kan ut
vikle en ide, og hvilke hindringer 
som må overvinnes før man har et 
produkt. Han understreket sterkt at 
det ikke er nok å ha et produkt, men 
at man må være markedsorientert 
for å kunne utvikle et produkt som 
folk vil kjøpe.

Da det ble snakk om penger fulg

smitteeffekt et slikt system har føP 
folks måte å tenke på. Det er her et° 
stor del av forskningsmidlene er satv
inn. Vår oppgave er å avdekke disse 
mekanismens virkning for så å kunK- 
ne si noe om hvordan en skal kunmP1 
endre tankemønstrene. 1£

r
Tverr faglighet
Prosjektets styrke er dets tverrfaglig 
ge forskningsbasis. Her er både sø’r 
siologer, økonomer og økologer an-'e 
satt. Disse jobber med alt frf1 
internasjonal økonomi via energi' 
sparing, organisasjon til plantepro-10 
duksjon. Felles for disse pros j ekte11 
ne er at de på hver sin måte arbeider 
mot et samfunn der sosiale mål,e 
miljø og ressursansvar prioritere?' 
foran matrielt og økonomisk nivå.5 
En plass må en jo begynne. En karf1 
heller ikke oppnå noe uten å ta risi 
koer selv om man skulle bli betrak 
tet som naive romantikere. Dette er: 
hvertfall ingen karrierevei hvis noei 
skulle tro det, avslutter Løchen o; 
Strandbakken.

te alle deltagerene ekstra godt med| 
Steinar Johansen kunne fortelle 4 
selv i trange tider som nå, er det mtu 
lig å få tak i penger fra DU, Industri
fondet og andre. Har man en go^ 
ide finnes det penger til å utvikk- 
ideen til et bra produkt.

Søndagen var det helsefarlig, 
hoppkokurranse på miniski. Inge^ 
klarteåstå. Vinneren av konkurram^ 
sen hoppet to ganger 41 tørk (dø^ 
rull), mens resten dro hjem met 
oppskrapte neser og vond rygg,
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Hovedgården snart ferdig
nnflyttingsdatoen for «Hovedgården» nærmer seg 
ttskt. Entrepenøren er ferdig i mai, selve inventaret er 

r erdig installert i juni. I løpet av fellesferien flytter admi
nistrasjonen inn. Mens hele huset er klart til bruk ved se
- nesterstart.

ars Aage Rotvold

yi i administrasjonen er gått 
W/ bort ifra navnet «Hovedgår-

V den». Det er flere som har re
gert på at et bygg hvor hovedadmi- 
istrasjonen holder til skal ha et 
likt navn. Istedet bruker vi Breivika 
V som navn på nybygget. Dette sier 
lansjef Unni Grøneng og interiø- 
arkitekt Vivien Wetlesen ved plan- 
ig driftsavdelingen (PLUT) til Ut- 
lopia. - Vi vil allikavel presisere at 
iHovedgården» ble lansert før det 

_ar klart at administrasjonen skulle 
lin i bygget. Selv synes vi at det er et 
pdt navn, sier Grøneng.

På tross av uenighet om navne
valg ser det ut til å bli et bra bygg. På 
oppen skal sentraladministrasjo- 
ien ha sine kontorer. Det var ikke 
iieningen at administrasjonen skul- 

_; inn i «Hovedgården». Men litt 
mordning av golvplass førte til at 
dministrasjonen kunne tilgodese- 
5 med areal.
- Sentraladministrasjonen vil ha 

lt for lite plass allerede før innflyt- 
inga, sier Unni Grøneng.

4ndre etasje
Ved å bruke inngangen fra sør kom- 
ner man rett inn i andre etasje. På 

lllette planet skal vår eminente bok- 
l-iandel «Akademisk kvarter» få lo- 
n;aler. Bokhandelen får utstillings- 
uindu mot sør og inn mot 

iglasshallen».
Også studentforeningene på uni

versitetet skal inn i denne etasjen, 
nioe som vil bety en klar forbedring 
ttiv arbeidsforholdene for disse. 
ie I tillegg skal er det gjort plass for 
j-jx-phil. Kontorer og undervisnings
rom blir liggende i andre etasjen, 

mens leseplassene og kollokvierom 
:r på grunnplanet.

i-
j.irunnplanet
pQederste plan med inngang fra nord 
ar den etasjen som har størst interes
se for studentene. Her vil hovedkan- 
j.ina, stort auditorium med scene, 
>.amt leseplasser for ex.phil. ligge.

I utgangspunktet var det menin
gen å bygge kantina med «panora
mautsikt». Men etter å ha under
søkt forholdene ved andre 
universitet, forandret vi dette. Det

Roger Nilsen, Nikolai Johansen og 
'Elias Kalayejian (fra Libanon) re
presenterer de mange arbeidsfolk 

’lom har gjort «Hovedgården« mu
lig- Kalayejian har vært med helt si- 
Pen de begynte å kutte trærne på 
tomta.
I De sier at det har vært en god del 
ønskelig arbeid, spesielt betongar- 

viser seg at de mest populære kanti
ner har utsikt til sted «hvor det skjer 
noe». Derfor har vår kantine fått ut
sikt inn i glasshallen og mot univer- 
sitetsplassen, sier Unni Grøneng. 
Det første som møter en når en 
kommer inn i kantina er et «Skjæ
ret». Her er det meningen at folk 
skal kunne sette seg ned med en 
kopp kaffe eller te. Det er meningen 
at man skal kunne presse seg sam
men på sitteplasser som består av 
stoler og benker. Navnet på platået 
blir «Skjæret». Tenk på et fugle- 
skjær hvor masse fugler presser seg 
sammen. Et tett og uformelt miljø. 
Nedenfor «Skjæret» blir hovedspi- 
seplassene. Dette området er delt i 
to. Et område med skyvedører slik 
at det kan brukes til møtelokale. Re
sten av området blir åpne spiseplas- 
ser. - Meningen med denne tredelin
ga av lokalet er å unngå et 
hangarpreg, sier Grøneng.

Stort auditorium
Et stort auditorium med plass til 
over 300 studenter vil dominere øst
siden av grunnplanet. Det nye audi
toriet vil først og fremst bli brukt til 
forelesinger til ex.phil. og juss. Der
med bli det over og ut for Fokus 
kino som forelesingslokale. Audito
riet vil få flatt gulv med amfi i bak
grunnen. Dette gjør det mulig å få 
til flerbruk av lokalet.
Leseplassene er adskilt fra audito
riet med doble skyvedører. Disse er 
godt lydisolert. Når man trekker 
skyvedørene tilsides dukker det 
frem en scene. Dette gjør at lokalene 
kan brukes til revy, teater og kon
serter.

Mangfoldig bygg
- Vi tror at vi vil få et mangfoldig 
bygg, sier interiørarkitekt Vivien 
Wetlesen- Det er lagt stor vekt på 
utforminga av selve «glasshallen». 
Dette er hovedrommet i nybygget. 
Her skal folk møtes. Innredningen 
blir preget av «grønne grotter» med 
mye planter. Et stort vannfall som 
ender i et basseng er det også gjort 
plass til.
- «Hovedgården» skal jo være ho
vedinngangen til Universitetet i 
Tromsø, sier Wetlesen. - Bygget inn
eholder alle fellesfunksjoner. Vi
vien Wetlesen er den som tar seg av 
alle detaljer i forbindelse med inn
flyttinga i «Hovedgården». Hvis 
det oppstår problemer, noen som

Foto: Sten A. Korneliussen 

beidet har bydd på en del problemer. 
Dette har gjort at en del av arbeidet 
har tatt litt lang tid. Alle tre synes 
imidlertid at det er en trivelig ar
beidsplass. Spesiellt godt fornøyd er 
de med ledelsen. - En bedre arbeids
ledelse enn det vi har hatt skal man 
lete lenge etter, sier de tre.
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Unni Grøneng til venstre og Vivien Wetlesen viser frem det nye «Hovedbyg
get». Foto: Sten A. Korneliussen.

lurer på noe, kan Wetlesen kontak- (PLUT) i Austad byggets tredje 
tes på plan- og driftsavdelingen etasje.

Reagerer mot 
porno på 
Unikiosken
I den senere tid registrert at 
en del studenter klager på 
at det selges pornoblader 
på universitetskiosken. 
Blader som Aktuell Rap
port og Playboy er å finne i 
hyllene.

Tove Klæboe Nilsen

Vi konfronterer ham med at en 
del studenter ikke synes noe 
om at det selges pornoblader 
på kiosken.

- Da vi overtok kiosken, var det 4-5 
titler av disse bladene her. Jeg antar 
det var noen som var interessert i 
dem. Vi selger disse fortsatt, og det 
gjør ikke meg noe å selge dem. Det 
står fritt opp til folk om de vil kjøpe 
- Det jeg er imot, er at noen skal be
stemme hva folk skal og ikke skal få 
lese, sier Hansen. Og han tilføyer at 
dersom det er gjort noe vedtak i noe 
forum om dette, så vil han gjerne se 
det.

Er det mange som kjøper pornobla- 
dene, da?
- Jeg vil ikke kalle det for pornobla
der akkurat. Det er ikke det at de 
har så stor økonomisk betydning 
for omsetninga, like lite som mote- 
bladene har det. Sånn sett er det det 
samme om vi selger dem eller ikke.

- Jeg er imot at noen skal 
bestemme hva andre skal 
lese, sier Arne Hansen som 
jobber der.

Hansen synes imidlertid det er 
skremmende at studenter er opptatt 
av dette, når det er så mange alvorli
ge problemer i verden. Han spør: — 
Hvem er det som klager? Er det fru
strerte rødstrømper? Sjenerer bla
dene dem? Bryr ikke studentene seg 
om alvorlige saker som arbeidsløs
het og miljøproblemer?

Egen jentegruppe
Som en et prøvetiltak blir det i 
høstsemesteret 89 dannet en egen 
gruppe for jenter i d-110, begyn
nerkurs i data. Man håper at en 
jentegruppe kan styrke jentenes 
stilling innenfor data. En slik 
gruppe kan få jentene til å bli mere 
aktive og ikke bli overkjørt av gut
tene. Erfaringer fra andre skoler 
viser at en slik gruppe kan hjelpe 
jenter som studerer innenfor 
mannsdominerte teknologifag til 
å få selvtillit.

Ikke alle jentene på IMR er eni
ge i dette tiltaket. De mener at man 
heller skal satse på å endre hold
ningene hos mannlige medstuden
ter og hos gruppelærerne. En ren 
jentegruppe mener de er et tilbak
eskritt og ved å innføre slike jente
grupper gjør jentene seg selv en 
bjørnetjeneste.

Miljøfag
Rådet ved institutt for biologi og 
geologi har henvendt seg til uni
versitetsledelsen for å få midler til 
en studieretning innenfor miljø- 
vernfag. Adm.leder ved IBG, Syl
via Labugt, bekrefter dette oven
for Utropia. Institutt-ledelsen 
håper at noe av sysselsettings
midlene for 1990 kan finansiere en 
amanuensis- stilling på dette fa
gområdet. Forutsetningen for det 
nye tilbudet er at man får igang et 
kurs i anvendt økologi på 100- el
ler 200-nivå. I tillegg vil man trek
ke inn relevante emner fra det eksi
sterende fagtilbudet. Hensikten er 
å kunne tilby miljø- utdanning 
fram til og med hovedfag.

Skliathlonet
Den årvisse utfoldelsen av norske 
gener i sunn skileik - skliathlonet 
-gikk av stabelen fredag 14.4. Som 
vanlig var der Ruphus som sto 
som arrangører, og gjennomførte 
et prikkfritt arrangement. De del
tagende lagene viste en impone
rende fryktløshet og innsatsvilje 
-spesielt i disiplinen skihopp ble 
det utvist stort mot.
Etter at alle deltagerne var blitt lo
set i mål, ble det arrangert en fest
lig sammenkomst i IMR kantina 
med premieutdeling i de forskjelli
ge klasser. Til tross for at arrange
mentet gikk med et lite under
skudd anser man i Ruphus 
arrangementet som en suksess 
både med tanke på skisportens 
fremme og som PR for Fantomet.

Velferdslov 
Informasjon 

fra Studentutvalget (SU) 
Forskrift til ny velferdslov har 
vært ute til høring. De største for
andringene fra velferdsloven av 
1986 er at Hovedallmøtet (HAM) 
nå kan velge sine representanter til 
samskipnadsstyret, men vi må li
kevel først avholde et urnevalg 
som avgjør dette. HAM har tidli
gere gjort vedtak som sier at HAM 
fritt kan velge sine representanter, 
og at vi ikke trenger et urnevalg 
som bekrefter dette. Vi har be
stemt at Hovedallmøtet er vårt 
høyeste organ, og det vil dermed 
være ulogisk at vi skal ha et urne
valg som understreker dette. Hø
ringsuttalelsen fra Tromsø, som er 
i tråd med tidligere Hovedallmøte- 
vedtak,er ikke blitt tatt nådig opp i 
departementet. Vi blir nå truet 
med at vi ikke får ha studentrepre
sentanter i samskipnaden hvis vi 
ikke følger pålagt fremgangsmåte. 
Studentutvalget jobber med vide
re behandling av saken. Andre sa
ker som Studentutvalget jobber 
med er bl.annet den kommende lå- 
nekasseaksjonen. SU-lederen har 
vært i møte med Norsk Student 
Union sentralt for å planlegge 
denne, men vi vet i skrivende 
stund ikke hva som er kommet ut 
av dette møtet. Det kan også nev
nes at vi vil arrangere et åpent de
battmøte om fordeler og ulemper 
med brukerstyring i samskipna
den. Dato for dette har vi ennå 
ikke fastsatt. Det jobbes også med 
en eventuell sammenslåing av SU 
og NSU.
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Dette er den siste reportasjen i vår serie om utenlands- 
studentene i Tromsø. Utropia har i to tidligere repor
tasjer latt dere møte noen fra innføringskurset i norsk, 
og noen fra den store gruppa av nordiske studenter.

- Trives i Tromsø
- Jeg vet at mange utlendinger klager over at det er vanskelig å komme i kontakt me 
nordmenn. Jeg er ganske lei av å høre det. Det er også opp til oss å ta initiativet. Vi ka 
ikke bare sitte med hendene i fanget og vente.

Thanendrain fra Siri Lanka trives bra i Tromsø. Her prøver han utelivet sammen med vår utsendte Britt Bakkehaug. 
Foto: O. Sagerup

Britt Bakkehaug

Det er Thanendran Mariamdillai 
som kommer med dette lille hjerte
sukket. Thanendran kommer opp
rinnelig fra Sri Lanka.
Men han har bodd i Norge i snart 7 
år, derav de tre siste åra i Tromsø. 
Thanendran går på -86-kullet på 
medisin, det vil si at han nærmer seg 
slutten på tredje året.

Ikke så stor overgang
- Jeg er født og oppvokst i storby

en Colombo som ligger sør- vest på 
Sri Lanka. Men foreldrene mine 
kommer egentlig fra Jaffna, og vi 
flytta dit da jeg var 16 år. Som de 
fleste andre fra Sri Lanka her i lan
det, er jeg tamil.

Hvordan fant du på å komme til 
Norge?

- Jeg har to brødre som bor i 
Oslo, derfor ble det til at jeg valgte å 
dra til Norge. Det første året gikk 
jeg på folkehøyskole på Vestlandet. 
Deretter flytta jeg til Oslo hvor jeg 
gikk 3-årig Allmennfaglig.

Kritisk USA-student fra

Overgangen ble vel enorm fra Sri 
Lanka til Norge!

- Været er naturligvis veldig for
skjellig, men ellers går det stort sett 
greit. Så jeg syntes ikke overgangen 
var så stor.

«skandinavisk» universitet
Liker å bo i Tromsø

Og så dro du til Tromsø for å stu
dere medisin.
-Jeg søkte i Oslo også, men kom 
ikke inn der. Heldigvis, får jeg si.

Hadde du problemer med å fors 
dialektene her oppe?

- Nei, det gikk helt greit. Faktis 
bodde jeg i en periode i Oslo i kc 
lektiv med noen nordfrå. Jeg lær 
en del nord-norske ord som jeg ai 
tomatisk begynte å bruke. Ble jo li 
små-erta for det, da. Men bare i t 
vennskapelighet.

Karin Pfannkuch (26) kom 
til Norge gjennom en ut
vekslingsavtale Universite
tet i Tromsø har med Uni
versity of Wisconsin. 
Hvert år sender Tromsø en 
student til universitetsbyen 
Madison, og får en ameri
kansk student tilbake. I år 
er det Karin som får per
feksjonert norsken sin i 
Tromsø.

snakker godt norsk. Hun har da 
også en norsk bestemor, og har 
bodd i Stavanger ett år tidligere.

- Det kunne nok vært stor inte
resse for utvekslingsordningen med 
Tromsø, dersom de to universitetene 
ville satse mer på det, sier Karin. - 
Ordninga er slik at bare en student 
kan reise over hvert år. Men det be
grenser jo en del at du må kunne 
språket sånn noenlunde på for
hånd, legger hun til.

Skremt av høyredreining
Wisconsin er politisk tradisjonelt 

enn liberal stat. Karin forteller at 
det er stor aktivitet og mange inte
ressegrupper blant studentene. Alli
kevel blir hun skremt av det hun 
oppfatter som politisk bevisstløshet 
og høyredreining i dagens USA, 
også i sin egen hjemstat.

Thanendran forteller at han aid 
egentlig overveide å studere på S 
Lanka. Det er veldig hard konku 
ranse for å komme inn på medisii 
Alle studier er prega av at Sri Lanl 
er en gammel britisk koloni, så det 
lagt opp etter britisk mønster. 
Det er fritt for alle å studere ve 
Universiteter. Men det finnes inge 
låneordninger, så familien må bet; 
le utdanninga. Det er ikke mulig ål 
deltidsjobber ved siden av studiel 
rett og slett fordi det ikke finnes sl I 
ke jobber. -J

d 
Hvordan er folk i Tromsø innstfi 
ovenfor utlendinger ? ri
-1 Oslo var de mer vant til utlei84 

dinger. Da jeg kom hit til Tromsø0 
1986 glante folk veldig. Men nå t*3 
det kommet flere utlendinger hit, J3 
folk reagerer ikke så mye lenger, h 
På utesteder har jeg opplevd å kont* 
me i prat med nordmenn som i ua 
gangspunktet var skeptiske til utlei® 
dinger, men som i samtalens løp 
mer vennlig innstilt. a

d 
Så du finner deg bra til rette her?!^ 
- Ja, stort sett går det greit. Og soi^ 
sagt mener jeg at det er like mye op11 
til utlendinger om de vil ha kontale 
med nordmenn eller ikke, avslutte® 
Thanendran. 1

r
"C 
s
<
1
S 
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En tøff opplevelse
- Neida, noe etternavn er ikke nødvendig. Alle kjennes 
meg på fornavnet. Det greier seg lenge, det, sier den iranj 
ske studenten som sitter på andre sida av bordet. Vel, joe 
urnalisten gir seg, og lar alle norske presentasjonsmåte* 
fare, etternavn eller ikke. Det er DADASH som greier . * 
overbevise om etternavnets 
denne sammenheng).

Første mørketid i nord:

Asle Rønning

Wisconsin ligger i det «skandina
viske» Midt-Vesten og har en egen 
avdeling for skandinaviske språk, 
der 20-30 studenter benytter seg av 
et studietilbud med alle nordiske 
språk, gammelnorsk inkludert. 
Mange av de som tar skandinavisk 
språk og utdanning har tilknytning 
til vår del av Europa gjennom slek- 
ta.Lærerne er for det meste utflytte- 
de skandinaver. De er populære 
blant studentene, noe oppslutninga 
om kursene i skandinavisk litteratur 
kan fortelle om. Kurset «Skandina
viske mesterverker« samler 450 stu
denter, og et kurs om H.C. Ander
sen tok rekord med 800 tilhørere.

En utvekslingsstudent i året
Karin har undergraduate (tilsva

rende grunnfag) i norsk språk og 
skandinavisk litteratur bak seg, og

Universitetet i Wisconsin har45.000 
elever. Overgangen til lille Tromsø 
måtte da bli stor?

- Ja, det er en stor forskjell, men 
den ligger først og fremst i forskjel
len mellom menneskene. I USA be
gynner du på universitet når du er 
18, og det er ofte første gangen du er 
hjemmefra. Det første året er veldig 
morsomt, og du treffer mange men
nesker, men jeg opplever studentene 
her i Tromsø som jevnt over mye 
mer modne.

- Det er vanlig å si at en norsk stu
dent må være mer sjølstendig, og 
det er nok riktig. Dere studerer ofte 
ett år, og har eksamen i slutten av 
året, mens vi har eksamen flere gan
ger i året. Det er vanlig at foreleser
ne gir deg en oversikt: «les disse si
dene til mandag». Her er det hele 
mer avslappet. Allikevel ser det ut 
som om studentene studerer hele 
dagen: Alle disse svære ryggsekkene 
fullstappa med bøker som dere går 
rundt med!

INTER-RAIL: Mer for pengene:
- Inter-Rail billett
- Båttur Oslo-København 

(DFDS)
- Tog fra Kornsjø til Oslo

på tilbaketuren _
------------- Ringf-
Oslo Bergen
Tlf.: (02) 45 32 00 Tlf.: (05) 32 64 00

- Det blir mer rasisme, også på 
Universitet som jeg kommer fra. Du 
ser nynazismen vokse. Konservative 
krefter er i ferd med å forandre 
abortloven. For mange har det blitt 
en absurd tanke at USAs president 
skal kunne gjøre noe galt. Det går 
feil vei, og det er skremmende å se 
hvordan folk er blitt, særlig etter det 
siste valget.

- Studiehverdagen har også blitt 
hardere. En universitetsplass koster 
innpå 1000 $ i semesteret. Private 
universitet koster det mangedobbel
te. Mange jobber halv stilling, og 
studerer på halv tid. Ofte er det for
eldrene som betaler studieplass for 
barna. Man oppretter gjerne en 
egen utdanningskonto for barnet 
sitt helt fra det er født.

Trives godt
Karin er glad over at hun reiste til 

Tromsø. Hun forteller entusiastisk 
om miljøet på avdeling for nordiske 
språk, og om hvor koselig det er å bo 
i Tromsø. - Jeg skulle gjerne blitt et 
år til, sier hun, men innrømmer 
også at hun savner hjemlandet. Til 
høsten drar hun tilbake, til eksamen 
og nye timer med norsk på Universi
tet i Wisconsin.

Britt Bakkehaug

Dadash er 26 år gammel og har 
vært i Norge i litt over to år. Han 
kom til Tromsø i august og studerer 
matte, kjemi og biologi (!). Arbeids
kapasiteten er i orden der i gården.

- Jeg trives bra her. Universitetet 
er et trivelig sted.
Men det er vanskelig å komme i kon
takt med nordmenn synes jeg.
Jeg har opplevd mange ganger at 
folk holder avstand til meg. Jeg tror 
ikke det er av rasistiske grunner, 
men mer på grunn av usikkerhet. 
Håper det blir bedre når nordmenn 
lærer å kjenne oss bedre. Men gene-
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- Reiseforsikring
- Nylon ryggsekk
- Sleep Cheap Guide 
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reit synes jeg ikke det er så mye rasii < 
me her i Norge. s

<
Dadash forteller at han prøver I 

komme inn på medisin. I år søki 1 
han for andre gang, og håper på J 
komme inn denne gangen. <

1
Du bodde sørpå helt til i høst. Hvoi i 
dan fant du på å flytte nordover? !

- Jeg hadde hørt en del om Tron :
sø fra før. Mye positivt. Midnattsc 
og lyse sommernetter. Men også i1 
det var lang vinter og tøft klima. Je 
er vel kanskje litt eventyrlysten, s< 
jeg ville oppleve dette. 1

I
Og forventningene ble innfridd? 1

- A fy flate! Jeg hadde ingen ane! 
se om at det var så hardt å bo hei 
Hjemme regner det mye, og vi hare 
ordtak som sier at det er 13 månedf 
regn i året på der. Men det er inge 
ting mot klimaet her! Hvis jeg bli < 
nødt, skal jeg være tøff nok til 
oppleve mørketia igjen. Jeg ha 
opplevd harde ting i hjemlandei 
mørketia kan ikke måle seg med dei 
men likevel... Jeg blir her om je 
kommer inn på medisin her. Mei 
for sikkerhets skyld har jeg søkt 
Oslo og Bergen også, så jeg håper p 
å komme meg sørover.



$27. APRIL 1989 7

r ■
Den Guddommelige løgnen

i om Margrethe Duras og hennes bok Emily L.
in

Av Nora Sørensen

'h

s Marguerite Duras er en av fransk litteraturs førsteda-
) mer. Hun har skrevet mange tekster etter suksessen med
1 Elskeren i 1984. Emily L. er den siste som er oversatt til
it norsk.
al
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t» >1TB M'arguerite Duras (født i 
li |%/l 1914) vokste opp i Viet-

JL ▼ A nam som den gang var en 
del av fransk Indokina. Familien 

d forlot Indokina og flyttet til Frank
rike da hun var i sitt attende år. Dis

use særdeles vanskelige men dog så 
j opplevelsesrike årene, har formet 
s,både hennes liv og forfatterskap. 
-Publikumssuksessen, Elskeren, 
ihandler for en stor del om hennes 

^barndom. Den 2. verdenskrig med 
t alle de redsler den førte med seg, 
j gjorde at hennes politiske bevissthet 
I ble født. Under krigen deltok hun 

aktivt i motstandsbevegelsen og ble 
derfor deportert til Tyskland. Etter 
krigens slutt ble hun medlem av det 

j franske Moskva-orienterte kommu- 
P nistpartiet, hvor hun imidlertid ble 

ekskludert i 1950. Sitt politiske en
J gasjement har hun forsøkt å holdt 

utenfor sitt kunstneriske arbeid, 
men en kan allikevel ane en sosial in- 

■ dignasjon i de fleste av hennes tek
ster. Dette kommer spesielt til syne i 
Smerten som er en sterk skildring av 
hennes opplevelser under frigjørin
ga da hun ventet på at mannen skul
le løslates fra en tysk konsentra
sjonsleir.

Multimediakunstner
I Etter sin debut i 1942, har hun skre
vet et enormt omfang av noveller, 

I skuespill og romaner. I alle sine tek
ster har hun vært opptatt av daglig- 

‘ livets tomhet og menneskets higen 
jetter en begivenhet som kan bryte 
I monotonien. I antydningen av den 
i avmakt eller den lurende katastrofe 
i som ligger bak menneskelige for- 
j hold, bruker Duras spesielt dialo- 
i gen. Hun kan derfor lett skrive en 
I roman på bakgrunn av et tidligere 
| teaterstykke og så atter igjen drama

tisere romanen i en ny versjon for te- 
I ater eller film. Hennes mest kjente 

scenario er Hiroshima mon amour, 
I en film regissert av Alain Resnais. 
I Spesielt siden slutten av 70-tallet 

har hun eksperimentert med et utall 
av genre og former. Hun har blant 
annet publisert kassetter med in
tervjuer hun har gitt og uredigerte 

' megafonavskrifter med tilfeldige 
samtaler hun har hatt. Duras' for

I meksperimenter og den gjennom- 
I førte bearbeidelsen av replikkene, 

gjør at mange knytter henne til Le 
Nouveau Roman (den nye roman), 
ei litterær retning som brøt fullsten
dig med 50 og 60-talIets realisme og

I eksistensialisme. Hovedforfatterne 
og teoretikerne bak denne retninga, 
Alain Robbe-Grillet og Nathalie 
Sarraute, søkte å redusere romanen 
til det de mente var det vesentligste. 
Dette gjelder også for Duras, men 
bak hennes lette og luftige diskurs, 
enkle syntaks og begrensa ordfor
råd, uttrykkes en filosofisk eller me
tafysisk dybde ved at hun antyder 
noe uutsigelig.

Emily L.
Hovedtemaet i Emily L. er et kjær- 
lighetsforholds liv og død. Rundt 
dette kretser det andre kanskje vel 
så interessante problemkomplekser 
vedrørende begjær, galskap, redsel, 
alkohol, livets monotoni, identi

tetskrise og i siste innstans; hvorvidt 
virkerlighet og kunst er to adskilte 
verdener.

Fortellinga begynner på en café på 
et lite sted ved Seinens utløp ikke så 
langt fra Le Havre. Her møter vi den 
aldrende kvinnelige forteller og 
hennes unge venn. De samtaler om 
sitt forhold som nærmer seg slutten 
samtidig som de observerer de 
andre gjestene på caféen. To av gjes
tene tilkaller særlig på deres opp
merksomhet. Det er et noget merke
lig eldre britisk, akoholisert 
ektepar; the Captain og hans hus
tru. Vi får vite at the Captain med 
frue har brukt mesteparten av livet 
til å seile rundt om i verden. Hun be
gynte å skrive dikt i sine yngre da
ger, dikt som ikke han forsto. Uten 
hennes vitende ble diktene utgitt, 
unntatt ett som the Captain brente 
fordi det ikke handlet om deres for
hold. Innimellom dette får vi kjenn
skap til vaktmannen som passet hu
set deres i England. Han forstår ikke 
diktene hennes, men han synes de er 
vakre. I løpet av et kort møte mel
lom ham og henne, viser han henne 
diktsamlinga hvor hennes viktigste 
dikt ikke finnes. Hun synes derfor 

at boka er uinteressant. Vaktman
nen blir imidlertid forelsket og det 
er han som gir henne navnet 
Emily L.

Kjærligheten
Marguerite Duras er i ekstrem grad 
opptatt av kjærligheten, dette ab
strakte begrepet som hun aldri kla
rer å definere, bare skildre. Det gjør 
hun spesielt med forskjellige meta
forer over havet. Det er ikke tilfeldig 
at stedet som er valgt som utgangs
punkt for fortellinga, er Seinens ut
løp mot havet. Havet er et symbol 
på både livsglede og død. Store olje
tankere, ferger og små seilbåter på 
elv og hav er symboler hun benytter 
for å antyde noe som leseren selv må 
tolke for å få mening ut av teksten. 
I Emily L. får vi presentert tre kjær
lighetshistorier; det britiske ektepa
rets, Emily L. og vaktmannens og 
fortelleren og den unge mannens.

Den Guddommelige Løgnen
Emily L. ofret mye for the Captain. 
Han hadde en lavere sosial status 
enn henne. Foreldrene hennes god
tok aldri forholdet og de kunne 
først gifte seg etter disses død. De 
bodde kummerlig de første ti årene. 

Da hun begynte å skrive dikt, endret 
forholdet deres seg. The Captain 
merket med dette at vz ’et var borte 
fordi kona utelot ham i diktene sine 
og de oppfattes dermed som et ut
roskap. Når hun begynner å skrive 
dikt i en språkdrakt som han ikke 
forstår, blir han redd. Han skjønner 
at han ikke kjenner henne og at han 
egentlig aldri har betydd noe vesent
lig for henne. Det er dette Duras kal
ler den guddommelige løgnen og 
denne løgnen er det Emily L. forsø
ker å skrive seg ut fra i diktene sine. 
For å dekke over løgnen og unngå 
redselen for at noe kan bryte den 
innbilte trygghet, brenner han det 
siste og for henne viktigste diktet. 
Med dette dreper han hennes jeg, 
det som var henne uten ham. Det 
som var henne er uskadeliggjort og 
hun blir igjen en del av ham. Ved at 
hun er fratatt sin frihet, sin selvsten
dighet ja, hele seg seg selv, går hun 
langsomt i oppløsning og når vi mø
ter henne på caféen er hun forsvun
net inn i galskapen og i alkoholru
sens glemsel. The Captain ruser seg 
også for å glemme sin forbrytelse. 
Han gjentar til stadighet at de elsker 
hverandre, mens sannheten er at de 
er blitt fremmede for hverandre og 

at de bare kan kommunisere ved 
hjelp av fraser.
Vaktmannen blir kjent med henne 
gjennom diktene. Det er disse som 
er utgangspunktet for deres korte 
møtet. Han respekterer og forstår 
henne fordi han ikke er avhengig og 
knyttet til henne slik som The Cap
tain er. Han har ingenting å miste, 
ingenting å vinne. Betingelsen for å 
elske henne er å være uavhengig av 
henne;

Han tenker ikke på å gå etter henne. 
Han vil være alene for å få klarhet i 
tankene, for å tenke på henne, elske 
henne.

Skriftens muligheter
Marguerite Duras fører ikke med 
Emily L. noe nytt inn i sitt forfat
terskap. Her behandles de samme 
tema som hun så ofte har skildret 
før. Disse blir presenterte i den spe
sielle stil som etterhvert er blitt 
svært så durask. Et typisk slikt stilt
rekk er at Emily L. og the Captains 
historie smeltes sammen med histo
rien om fortelleren og hennes venn 
slik at det blir vanskelig å avgjøre 
hvem det er av de to par det fortelles 
om. Når en har lest en del av Duras, 
så merker en at tekstene hennes i 
stor grad reflekterer hverandre. I 
Emily L. finner en reflekser av blant 
annet Moderato Cantabile og El
skeren. Caféscenen har store likhet
spunkter med Moderato Cantabile 
og hun kommer flere ganger inn på 
sin barndom som hun har skildret i 
Elskeren. Det selvbiografiske skjæ
ret er i mer eller mindre grad til stede 
i alle hennes bøker. Fortelleren i 
Emily L. har store likhetstrekk med 
forfatteren selv. Dette ser en spesielt 
når skriveprosessen blir problema
tisert. Beretteren sier hele tiden til 
sin venn at hun skal skrive historien 
om dem. Han er redd for dette fordi 
han aner at det vil bety den definiti
ve slutt på forholdet. Dette fordi 
hun ved å skrive historien, vil få for
holdet på avstand. Hun kan se seg 
selv «utenfra», stille seg selv på si
delinja og dermed få et tilleggende 
perspektiv på sitt liv. Hun sier da 
også til sin venn at når jeg skriver el
sker jeg deg ikke lenger. Ved å gi sin 
egen historie en litterær og poetisk 
form, vil hun finne sannheten eller 
virkerligheten, om en vil. For Duras 
er det å skrive en problemløsende 
mulighet. Hun filtrerer fiksjon og 
sitt eget liv inn i hverandre til ett 
hele. Det er dette hele, skriften, som 
er virkeligheten for Duras. Vi kan 
som Oscar Wilde si at det er littera
turen som skaper virkerligheten; 
Art creates Life.
Mye kunne vært skrevet om Emily 
L. Marguerite Duras' tekster blir 
man aldri ferdig med fordi de over
later så mye til leseren. Det er vel 
kanskje derfor de blir oppfattet som 
vanskelige. Hun gir ingen formler, 
ingen svar, slår oss ikke i hodet med 
noen dogme eller ideologi. En ut
fordring for oss nordmenn som er 
vant med den realistiske forteller
kunst. Oppfordringa er gitt. Hvor
for ikke prøve?
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Språkprofessor gjennom 1 
rustent jernteppe

Vår forestilling om Det 
store nabolandet i øst er 
ikke lenger at det er mørkt, 
kaldt og trist -i hvert fall 
ikke bare det. Gjennom 
propagandamuren kom
mer levende mennesker og 
lager små hull i skremsels- 
bildet. Valerij P. Berkov er 
en av dem. Han er profes
sor i norsk og styrer ved 
nordisk institutt på Uni
versitetet i Leningrad. I 
forrige uke var han på be
søk på russisk- avdelinga 
ved Tromsø Universitet.

Asle Rønning

Etter å ha holdt forelesnin
ger i praktisk russik for rus- 
siskstudenter på Universitet 
og snakket fag med kolleger 
her, tok Berkov seg også tid til 
en samtale med Utropia. I 
dette intervjuet snakker han 
om den innvirkningen glas
nost og perestrojka har på det 
sovjetiske utdanningssyte- 
met, om behovet for kontakt 
med læresteder i Vesten og 
om den økte interessen for 
russisk i Norge.

Russisk professor i norsk Valervj P. Berkov. Valerij P. Berkov norsk proffesor i Leningrad: —Studentene spiller en stadig viktigere rolle ved de sovjetisk 
universitetene

Foto: Oddgeir Sagerw

Universitets-dialog
- Etter mitt første besøk i 

Norge tok det 20 år før jeg 
kom tilbake, men de to siste 
åra har jeg vært her i landet 
tre ganger. Jeg har syslet med 
norsk i over 40 år, og jeg er 
glad for at jeg nå endelig kan 
komme hit til landet jevnlig, 
sier professor Berkov, og leg
ger ikke skjul på at det er 
«den nye tenkninga» som er 
årsaken til at besøk har blitt 
lettere.

- Kontakten med kolleger 
er viktig. Alle kan jo lære av 
hverandre. Jeg håper at våre 
norske kolleger kan finne noe 
å lære hos oss også, når de 
kommer til Sovjet.

Universitetene åpner mot 
vest
Berkov understreker at kon
takten med norske kolleger 
ikke er av ny dato. Han har 
blant annet samarbeidet med 
norske kolleger i arbeid med 
norsk-russisk ordbok, og er 
opptatt som utenlandsk med
lem i det norske vitenskapelige 
råd. Men med den nye tenkin
gen i Sovjetunionen ligger 
mulighetene til rette for syste
matiske forbindelser, noe som 
også er viktig for studenter.

- Universitet i Leningrad 
har fått avtaler om samarbeid 
med en rekke vestlige univer
sitet de siste åra, blant annet 
med Universitet i Stockholm. 
Jeg håper at denne utviklinga 
vil gå videre. Til nå har det 
vært mest enveiskjøring når 
det gjelder utveksling av stu
denter i språkfag. Det har 
vært mange flere studenter 
fra Norge som har reist til 
Sovjet enn omvendt. Jeg er 
sikker på at denne utviklinga 
vil snu seg.

Hva betyr demokratisering- 
sprossesen for universitetene 
i Sovjetunionen

- Hele atmosfæren er frie
re, forklarer Berkov, og fort
setter: - Individets syn blir 
mer respektert. Kritikken ret
tes mot autoritetspersoner og 
instanser. Studentene er mer 
aktive og går stadig rundt 
med underskriftslister, smiler 
professoren.

Fra Friheten til Aftenposten
- Som et helt konkret ek

sempel kan jeg si at nå har 
både lærere og studenter mu
ligheten til å lese Aften

posten, sier Berkov. - Tidlige
re kunne vi bare kjøpe Frihe
ten i aviskioskene. Nå får 
Universitet tilsendt både Af
tenposten, Dagens Nyheter 
og Information.

Vi gjør professoren opp
merksom på at Aftenposten 
ikke har fulgt norsk norm for 
rettskrivning siden 1949, noe 
han selvfølgelig kjenner til. 
Som rettskriving og målføre 
har vært en viktig sak på den 
politiske dagsorden i Norge i 
hundre år, er nå språk gjen
stand for livlig debatt i flere 
sovjetiske delrepublikker: 
Både Estland og Litauen har 
offisielt forandret statspråk, 
og har erstattet russisk med 
estisk og litauisk.

Perestrojka i forelesnings
salene

Forandringene merkes på 
universitetene også. I følge 
Berkov spiller studentene en 
stadig vikigere rolle, og har 
nå blant annet fått egne re
presentanter i fakultetsråde
ne. Berkov utelukker ikke 
forandringer på andre områ
der heller, men mener at uni

versitetene ikke er den delen 
av det sovjetiske samfunnet 
som trenger sterkest til refor
mer. Han understreker at for
skjellen mellom universitete
ne i øst og vest ikke er så stor. 
Enkelte prinsipper vikrer 
imidlertid fremmede på oss:

- Alle studier er lukket, og 
de som kommer inn på f.eks. 
språk, må ta en grad tilsva
rende hovedfag. På skandi
navisk tar vi inn en gruppe 
studenter pr. fag hvert 3.år, 
slik at det hele tida er to grup
per i gang på faget. Bryter du 
underveis i løpet står du des- 
verre igjen uten noen anner- 
kjenning. Dette er nok et 
prinsipp som kan tas opp til 
diskusjon, og man kunne 
tenke seg at vi innførte ord
ninger tilsvarende grunnfag.

- Det er fortsatt obligato
risk å følge forelesningene, 
sier Berkov videre. Han er 
ikke fremmed for tanken om 
større valgfrihet en gang i 
framtida. ♦

Stipend etter ytelse
- Studentene får stipend 

etter ytelse, forteller Berko 
når Utropia spør om de 
økonomiske situasjonen fo 
studentene på hans Universi 
tet.

- For å anspore til innsat 
får bestemann på kullet støi 
re stipendsats enn de med la 
vere karakterer. Det er resul 
tåtene på de årlige eksåmene 
som legges til grunn. Dersoi 
du bare får «bestått», får d 
en betraktelig lavere stipend 
sats enn de med høyere ka 
rakterer, sier Berkov som m< 
ner ordninga stort sei 
fungerer bra, og ikke ser noe 
grunn til å forandre den.

Har du merket en økt inte
resse for russisk når du har 
besøkt Norge?
- Ja, sier Berkov og fortelle 
at han nettopp har forele 
for grunnfagstudenter med 
måneders russisk bak sei 
Han roser studentenes nivi 
og legger til, helt alvorli] 
—Russisk er jo et forferdeli 
vanskelig språk.

[
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K U E L T
Nordnorsk Kunstmuseum:I

Det lille store museet
'Trond Davidsen

amle Tromsø Museum er en 
staselig bygning i sørbyen. I 
henholdsvis første og andre 

etasje holder Tromsø Kunstforening 
og Nordnorsk Kunstmuseum hus. 
Loftsetasjen er under oppussing. i Her skal det bli plass til skiftende ut
stillinger i regi av Nordnorsk Kunst
museum. 1 samme etasje finner man 

' også atelieret til Tromsø- kunstne
ren Idar Ingebrigtsen. Det er med 
andre ord et hus fylt til randen av 
kunstneriske aktiviteter.

Konservator Frode Haverkamp ved 
Nordnorsk Kunstmuseum, femte 
generasjons hollender, tar velvillig 

Iimot inne på sitt standsmessige kon
tor. Han startet arbeidet med å skaf
fe kunstVerker til muséet høsten 
1986. Halvannet år senere, i mars 
1988, kunne statssekretær Tove Vei- 
erød i Kultur- og Vitenskapsdepar
tementet foreta den høytidelige åp
ningen av Nordnork

Kunstmuseum. «Nordnorsk kunst 
var kommet hjem», som Bård Gud
mund Hansen i NRK så fortreffelig 
uttrykte dette i et TV-program om 
muséet. Fra Nasjonalgalleriet, 
Riksgalleriet og Norsk Kulturråd 
hentet Haverkamp nordover flere 
kjente norske kunstverker. Bilder 
som «Svolvær» av Gunnar Berg 
(1889), «På hundevakt» av Christi
an Krohg (1890-årene) og «Bonde- 
stue» av Adolph Tidemand (1852) 
ble fraktet til Tromsø. Disse kan nå 
betraktes i Nordnorsk Kunstmuse
um sammen med en rekke andre 
malerier, skulpturer og kunst
håndverk.

Lite nordnorsk kunst
Når man tar en nærmere titt på ut
stillingen så viser det seg at det ikke 
akkurat er overvekt av nordnorsk 

'<e kunst som er representert!

ip - Nei, istemmer Haverkamp, men 
faktum er at vi har all nordnorsk 
kunst som vi kunne få. Den samlin
gen vi har her nå er basert på tre sto
re samlinger -Nasjonalgalleriets 
samling, Riksgalleriets samling og 

'V Norsk Kulturråds samling, sier Ha
ll verkamp. Og Haverkamp fremhol- 
(r der samtidig at nordnorsk kunst 
j ikke har vært særlig godt represen

tert i disse institusjonene. Årsaken 
til dette mener han er at innkjøps- 
komitéene ikke har vært nok opp- 

§ merksomme på det som har skjedd 
. i nordnorsk kunstliv. — Men dette 

skal Nordnorsk Kunstmuseum rette 
på. I budsjettet har vi avsatt 250.000 

l- kroner til å kjøpe kunst for, sier Ha- 
:r verkamp.

250.000 er jo ikke noen stor sum 
“Jeg syns ikke det er en så liten sum.

I' Vi er jo en liten institusjon. Som en 
i- begynnelse er det til å leve med. Men 

jeg vil jo selvfølgelig gjerne hatt en 
I million å kjøpe for...

n Den siste utsagnet fra Haverkamp 
har først et anstrøk av å være spøk, 
men Haverkamp er snar til å bemer
ke at han mener dette helt seriøst. 
Håpet er at Nordnorsk Kunstmuse
um skal være et senter som står som 
innkjøper av kunsthåndverk og bi
ldende kunst som senere kan depo- 

r neres ut til landsdelen. For som Ha- 
j verkamp sier, det er svært viktig at 
, kunsten kommer ut i landsdelen.

Mer konkret vil dette i første om- 
• gang si at det blir arrangert en van- 

■, dreutstilling. Denne finner forøvrig 
; sted allerede til høsten, i samarbeide 
? med Muséet for Samtidskunst. 
’ 'Noen rute er enda ikke lagt opp, 

men muséet vil legge utstillingen til 
J steder som Riksgalleriet tidligere 

har hatt samarbeide med.
Hvor mye av samlingen slik den

Konservator Frode Haverkamp ved Nordnorsk Kunstmuseum. Foto: Rolf Rønne.

fremstår idag er i muséets eget eie. 
- Omlag tre femtedeler av samlin
gen er Nordnorsk Kunstmuseums 
egne eiendeler. Den malerihistori- 
ske delen derimot er innlånt fra Na
sjonalgalleriet. Samtidsmuséets 
gjenstander, som tidligere tilhørte 
Riksgalleriet, er også innlånt. Men 
dette er langtidsdeponert her i 
Tromsø. Det som vi har valgt ut fra 
Norsk Kulturråds samling, blant 
annet nyere kunsthåndverk, er over
ført til Nordnorsk Kunstmuseum til 
varig eie. Og vi kjøper jo stadig inn 
verker. For å nevne noen så kjøpte vi 
i 1988 inn arbeider av Lorentz Nor
berg, Idar Ingebrigtsen, Solveig 
Wiik, Steinar Klasby, Johanne Ma
rie Hansen-Krone og Gøril Julin Ja
kobsen. Pluss en rekke andre, sier 
Haverkamp.

Hvilke kriterier finnes for hvilken 
kunst som skal kjøpes inn!

- Vi har en innkjøpskomité hvor 
Nordnorske Bildende Kunstnere og 
Nordnorske Kunsthåndverkere har 
en representant hver. Sammen med 
meg bestemmer disse hva som skal 
kjøpes inn. Innskjøpskomitéen har 
bestemt at vi ikke bare skal kjøpe 
inn nordnorsk kunst. For det er et 
viktig poeng at Nordnorsk Kunst
museum ikke bare skal være et nav- 
lebeskuende fenomen. Vi har derfor 
kommet frem til at vi skal kjøpe 
halvparten nordnorsk kunst og 
halvparten annen kunst. Når vi sier 
annen kunst så innbefatter dette 
også utenlandsk. Det er viktig å for 
eksempel se nordnorsk kunst i sam
menheng med utenlandsk kunst, 
fremholder Haverkamp og peker 
samtidig på en vase på skrivebordet 
sitt. Den er dansk.
Samtidig benytter Haverkamp an
ledningen til å poengtere at Nord
norsk Kunstmuseum ved sine inn
kjøp sidestiller kunsthåndverk og 
bildende kunst.

Muséets besøkende
Hvordan vil du karakterisere gjen- 
nomsnittbesøkeren på muséet?
- Til å begynne med var nok de som 
kom til Nordnorsk Kunstmu 
seum høyt akademisk personale. 
Gjerne slike som er plassert i 

Tromsø på grunn av de mange ek- 
spertkrevende aktivitene som byen 
har, mener Haverkamp.

Har dette mønsteret endret seg?
- Jeg syns nok at en av hovedoppga
vene til Nordnorsk Kunstmuseum 
er å få dette mønsteret til å endre 
seg. For dette er jo gjerne personer 
som i alle tilfeller ville gått på kun
stutstillinger. Nordnorsk Kunstmu
seum skal jo være et tilbud til de 
som er født, oppvokst og bor i 
Nord-Norge, og som tidligere ikke 
har hatt noe særlig tilbud når det 
gjelder kunst. Vi har derfor alltid 
tatt imot skoleklasser når disse har 
meldt sin interesse. Men dette forut
setter jo at disse har en lærer som tar 
iniativ til et besøk i samlingen, sier 
Haverkamp.

Kunsthistorieutdanning
Hvilken rolle er Nordnorsk Kunst
museum tiltenkt ved den nye utdan
ningen i kunsthistorie ved Universi
tetet i Tromsø?

- Selve samlingen er en presenta
sjon av norsk kunsthistorie fra tid
lig på 1800-tallet og frem til idag. 
Samlingen er tatt ut med henblikk 
på å gi et godt inntrykk av de siste 
200 års kunsthistorie, og da iførste 
rekke malerihistorie. Skulptur har 
vi dessverre ikke særlig plass til. Det 
er en forutsetning å ha direkte kon
takt med kunstverket for at man i 
det hele tatt kan undervise ved et 
universitet i faget kunsthistorie. 
Kunsthistorie er et gjenstandsfag, 
man kan ikke lese kunsthistorie på 
biblioteket. Man må være i kontakt 
med kunstverket. Dermed er muséet 
en forutsetning for at man skal kun
ne drive kunsthistorisk undervis
ning i Tromsø, poengterer Ha
verkamp.

Kunstsamlingen representerer altså 
i hovedsak arbeider fra de siste 200 
årene. Vil denne epoken stå særlig 
sentral i kunsthistorieutdanningen?

- Kunsthistorie er jo et definert om
råde, som vesentlig omfatter euro
peisk kunst, fra antikken og frem til 
idag. Men vi vil jo prøve å få en spe
siell profil på faget. Da tror jeg nok 

at de siste 200 årene vil stå særlig 
sentrale.

Vil nordnorsk kunsthistorie stå 
sentral i så måte i denne spesielle 
fagprofilen?

- Ja, særlig på forskningsoppgaver. 
Man kan gjerne ha studenter som er 
spesielt interessert i nordnorsk 
kunst, men man kan ikke ta kunst
historie grunnfag på nordnorsk 
kunst. Først må en få en generell og 
allmen innføring i kunsthistorie 
som disiplin, og så kan en på et sene
re tidspunkt, for eksempel på en ho
vedfagsoppgave, spesialisere seg på 
et nordnorsk emne. Med årene må 
det jo være et mål at vi også får et 
hovedfagstilbud i kunsthistorie, sier 
Frode Haverkamp.

Kunsthistorie til høsten
Kommende høst starter 
det undervisning i kunsthi
storie ved Universitetet i 
Tromsø. Studiet er åpent, 
og det vil i første omgang 
bli gitt undervisning på 
grunnfagsnivå. Fra høsten 
1990 vil tilbudet bli utvidet 
til også å omfatte mel
lomfag.

I høstsemesteret vil det bli 
gitt forelesninger i tidsepo
ken fram til tidlig renessan
se, mens studentene i vår
semesteret vil beskjeftige 
seg med perioden fra re
nessansen og fram til idag. 
Kunstsamlingene i Trom
sø, og da i første rekke 
Nordnorsk Kunstmuseum, 
vil i stor grad bli benyttet til 
undervisningen.

Nordnorsk 
Kunstmuseum

Nordnorsk Kunstmuseum i Tromsø 
ble stiftet i 1985 av Nasjonalgalle
riet, Riksgalleriet, Nordnorsk Kul
turråd og Universitetet i Tromsø. I 
muséets styre sitter Ben Schei (Uni
versitetet i Tromsø), Unni Kristen
sen (Samorganisasjonen for kunst
formidling i Nord-Norge -SKINN), 
Knut Berg (Nasjonalgalleriet), Kir
sti Skoglund (Nord-Norske Bilden
de Kunstnere) og Arvid Pettersen 
(Nordnorsk Kulturråd). Muséet åp
net sine dører 17. mars 1988, og be
styres av konservator Frode Haver
kamp. Det er dessuten senere ansatt 
en sekretær og en vaktmester.

Nordnorsk Kunstmuseum er en 
selvstendig stiftelse som finansieres 
av Kultur- og Vitenskapsdeparte
mentet. For inneværende år er bud
sjettet på vel 2 mill, kroner.

Frode 
Haverkamp

Frode Haverkamp (43) ble høsten 
1986 ansatt som konservator ved 
Nordnorsk Kunstmuseum. Haver
kamp har magistergrad i kunsthi
storie på en avhandling om Hans 
Gude, og diplom i kunsthistorie fra 
Universitetet i Oxford på neder
landsk 1400-talls kunst. Han har 
dessuten diverse studieopphold fra 
Vest-Tyskland og Italia.

1. amanuensis Kari Hoel 
ved Institutt for språk og 
litteratur er fagansvarlig 
for den nye kunsthistorie
utdanningen. Hun vil også 
forelese over emnene An
tikkens kunst, samt kunst
historisk metode og teori. 
Førstelektor Signe Horn 
Fuglesang og professor 
Hjalmar Torp, begge fra 
Universitetet i Oslo, vil ta 
seg av forelesningene i hen
holdsvis Nordisk Middel
alder og Europeisk mid
delalder. Også nordnorsk 
arkitektur og byggeskikk 
vil få en sentral plass i un
dervisningen. NAVF-sti- 
pendiat Ingebjørg Hage vil 
være ansvarlig for denne 
delen.
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Tromsø studenter på studietur:

Sol og stjerner på Kanariøyen^
k
a

Fysikkforeninga ved UiTø 
bestemte seg allerede våren 
1988 for å arrangere et be
søk på Nordisk Optisk Te
leskop (NOT) på La Pal
ma, en av de minste 
Kanariøyene.

Det ble også lagt opp til 
et besøk på yniversitetet på 
Kanariøyene for å se på 
studieforhold og mulighe
ter for utveksling av stu
denter.

Ideen til denne turen 
kom efter et meget vellyk
kede helgebesøket på Uni- 
verisitetets forskningssta
sjon i Adventdalen, like 
utenfor Longyearbyen på 
Svalbard.

Desverre ble det rot med 
tidspunktet for reisen, så 
avreisen kom i konflikt 
med avslutningen av UKA 
89. Det førte til at det ble 
ferre deltakere enn antatt.

Roy H. Østensen

Vi var fire slitne fysikkstuden- 
ter som tidlig mandag mor
gen subbet ned landgangen 
fra ferga med tre og et halvt døgns 

reising i kroppen. Men da vi fikk 
Santa Cruz de La Palmas betongkai 
under føttene foravant motløshe- 
ten. Endelig var vi fremme.

Møte med La Palma
Vi ble tatt imot av Inge Strømme- 

sen, ingeniør ved Nordlysobserva- 
toriet i Tromsø. Inge tok oss med på 
en handletur gjennom Sta. Cruz 
-hovedstaden på øya. Vi møtte en 
typisk spansk by som, i motsetning 
til mange andre byer på Kanariøye
ne, bar preg av å være skånt for mas
seturisme. Byen hadde et rolig tem
po og hadde mange små, trange 
gater med utekafeer, fruktmarked 
og alle slags små forretninger. En 
svak bris fra øst førte med seg luft 
fra Saharaørkenen, og gav en fin 
vintertemperatur. Ørkenluften førte 
med seg støv og sand som innhyllet 
det vakre var innhyllet i en svak dis. 
Turen opp til observatoriene på top
pen av øya, var en imponerende ferd 
i et frodig landskap. I lavlandet og 
helt opp til 1.500 meter ble det dyr
ket tropiske frukter, og langs de 
dype kløftene og oppover mot 2.000 
meter dominerte veldige furutrær 
vegetasjonen. Over denne høyden 
nådde ikke den fuktige tåken, som 
hver morgen kom inn fra havet. Bare 
kratt og små busker holdt stand mot 
den tørre fjellufta og de kalde nette
ne.

De siske kilometerne frem til pla
tået hvor observatoriene lå, balan
serte veien på en knivegg. På ene si
den så man ned på det frodige 
lavlandet, og havet utenfor. Den 
enorme vulkanen Caldera de Tabu
rente lå på andre siden av veien. Den 
utgjør mesteparten av øya, og på 
innsiden av krateret går veggene 
mer enn 1.500 meter loddrett ned! I 
bunnen av den utdødde vulkanen 
kunne vi skimte frodig skog.

På toppen av en vulkan
Endelig nådde vi toppen, Roche 

de Muchanchos. Spredte hvite kup
ler var plassert rundt om i det bruta

le landskapet. På det aller høyeste 
punktet så vi NOT. Det første på 
programmet vårt var lunch på Resi- 
denciaen. Dette er et slags hotell for 
observatører og teknikere, og er en 
del av de spanske forplikte Isene i 
den europeiske samarbeidsavtalen, 
som NOT er blitt en del av: Spania 
sørger for tomter, veier, strømforsy
ning, telefon, boliger og en sjeldent 
klar himmel, og mottar til gjengjeld 
20 prosent av observasjonstiden ved 
de forskjellige teleskopene.

Residenciaen er delt inn i to avde
linger. En avdeling for astronomer 
som brukker natten til å observere, 
og ønsker ro til å sove om dagen. En 
for teknisk personell, sol-forskere 
og andre som holder en mer normal 
døgnrytme.

På Residenciaen ble vi møtt av 
førsteamanuensis Jan-Erik Sol
heim, mannen som hadde dratt i 
gang hele denne turen. Vi ble straks 
ført med til resturanten hvor vi spi
ste en lenge efterlengtet lunch.

Besøk på observatoriene
Vi besøkte først verdens tredje stør
ste teleskop -det britiske William 
Herschel Telescope. Vi fikk se teles
kopet og alt det kompliserte tekni
ske utstyret som hørte til, mens te
knikerne jobbet med å forberede 
teleskopet for nattens observa
sjoner.

På det svenske solteleskopet ble vi 
hjertelig mottatt av nordmannen 
Arne Wyller, som viste oss rundt. 
Dette solteleskopet har en unik kon
struksjon -den vanlige kuleforme- 
de kuppelen er tatt bort. I stedet har 
man på toppen av det høye tårnet 
plassert en sinnrik konstruksjon, 
med speil og roterende deler som 
følger solens bevegelse over himme
len. Bildet blir projisert via et rør 
gjennom fem etasjer og ned i kjelle
ren. Teleskopet gir bilder av solens 
overflatestruktur med en oppløs
ning som er i fremste klasse blandt 
jordbaserte solteleskop. Bare fra 
verdensrommet får man bilder med 
vesentlig bedre kvalitet.

The Isaac Newton Telescope 
Under kveldens middag delte vi 
bord med en gruppe amerikanske 
forskere. Lederen for gruppen pro
fessor Ed Nather, har hvite dvergst- 
jerner som spesialfelt. Han la mer 

enn gjerne ut om hvordan hans 
forskning på disse stjernenes tem- 
peraturfordeling viste at universet 
ikke kunne være mer enn 9.5 miliar- 
der år gammelt, -i motsetning til 
den vanlige oppfatningen at alderen 
er hele 15 -20 milliarder år. I natt 
skulle de observere en hendelse der 
en hvit dvergstjerne formørket en 
annen stjerne.

Å få se dette teleskopet i bruk var 
en fasinerende opplevelse. Telesko
pet kan programeres til å følge stjer
ner, planenter, kometer, asteroider 
eller hva det måtte være ved å oppgi 
posisjoner og baneparametre til da
tamaskinen som styrer det. Dette 
arbeidet blir gjort av en operatør 
som kjenner teleskopet, og gjeste- 
observatørene gir beskjed om hvilke 
objekter de ønsker å observere til 
ham.

Efter at vi hadde sett Isaac New
ton teleskopet tok vi farvel med pro
fessor Nather og gruppen hans, og 
kjørte opp til det Nordiske Te
leskopet.

Natt på NOT
Vi var klare over at teleskopet 

ennå ikke var i driftsklar stand, og 
da vi kom frem befant vi oss midt 
oppe i arbeidet med med å stille inn 
teleskopet og montere alskens ut
styr. Utover natten forlot imidlertid 
teknikerne teleskopet, og vi ble ale
ne igjen sammen med Jan-Erik. 
Han fortalte at de hadde problemer 
med at teleskopet ikke pekte akku
rat i den retningen computeren trod
de det pekte, og at han ønsket å fin
ne ut hvor stort avviket var.
Et okular ble dedrfor montert på te
leskopet i stedet for de vanlige in
strumentene, slik at vi kunne se 
gjennom teleskopet på den gode 
gamle måten. Det var tydelig ikke 
konstruert for dette bruket siden 
plassen under den flere tonn tunge 
speil- og stål- konstruksjonen var 
heller dårlig. Ved hjelp av kataloger 
som gav de korrekte posisjonene til 
noen stjerner, og mye leting frem og 
tilbake i området rundt, målte vi en 
rekke avvik i forskjellige områder av 
nattehimmelen. I totalt mørke og med 
den kalde nattevinden blåsende inn 
gjennom sidene på teleskop-kuppe- 
len, var ikke forholdene så ulike vårt 
eget observatorium i Skibotn, og vi 
følte oss snart som hjemme.

Neste natt fulgte vi et spesielt stjer- 
nesystem over lang tid, og målte varia
sjoner i lysstyrken. Dette er visstnok 
den første seriøse observasjon gjort 
med NOT! Resultatet var kanskje så 
som så siden objektet stadig drev ut av 
feltet, men det var likevel interresant 
og relevant arbeid for kommende 
astrofysikere.

Morgenen efter forlot vi observato
riene på toppen av La Palma. Dermed 
er det også tid for å summere opp inn
trykkene fra miljøet rundt dette ene
stående stedet.

For de av forskerne vi møtte her 
nede var ikke observatoriene noen fast 
arbeidsplass. De fleste kommer hit en 
kort tid for å gjøre nøye planlagte ob
servasjoner, samle en mengde data, og 
så bruke måneder -kanskje år på å be
handle materialet de har fått. Plasse
ringen her er nær det beste man kan 
finne på jorda. Alle forhold på stedet 
er lagt til rette for observatørene, så de 
kan konsertrere seg om sitt arbeide 
den korte tiden de er her. Inntrykket vi 
fikk fra de vi møtte var at alle var stor
fornøyde. NOT er snart klar for full 
drift, og ingen av oss ville nøle med å 
utnytte mulighetene teleskopet inne
har.

Spanske Studenter
Torsdag morgen tok vi fly til Teneri
fe for å besøke universitetet der de 
siste dagene før vi skulle reise hjem.

Da vi ankom flyplassen utenfor 
La Laguna ble vi tatt imot av José 
Luis og Valentin, to hovedfagsstu
denter fra I AC (Instituto de Astro fi- 
sica de Canarias).

Vi fikk en omvisning rundt på de 
forskjellige avdelingene, og ble im
ponert over allsidigheten vi så. 
Astrofysikk regnes som en egen 
gren av fysikken, men den trekker 
inn -eller anvender - absolutt alle 
andre områder innenfor fysikken. 
På IAC har studentene derfor en 
unik frihet til å velge mellom emner.

Selv om instituttet har en 25 års 
historie, var alt vi så nytt og pent. 
Det bar tydelig preg av en voldsom 
utvikling og ekspansjon de siste 
8-10 år, særlig efter at det interna
sjonale samarbeidet kom igang. 
IAC er også en viktig brikke i den in
ternasjonale samarbeidsavtalen, på 
grunn av sine tekniske tjenester og 
sin ekspertise.

Mot eftermiddagen ble vi kjørt
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Nordisk Optisk Teleskop på Kana 
øyene - et enestående internasjom 
samarbeidsprosjekt som gir rø 
muligheter f or astrofysikk i no rde s 
opp på Teide-fjellet for omvisnir s 
på de spanske observatoriene. So g 
nedgangen bak toppen av majestet e 
ske El Teide (3.718 meter -Spania g 
høyeste fjell) var kanskje mer imp: r 
nerende enn diverse teleskop og i: 
strumenter.

StarTour hadde inkvartert ossp r 
et hotell i Playa de los Americo g 
Som navnet antyder er dette en t; r 
pisk plast-by -et sted lokalbefo r 
kningen bare nærmer seg hvis d s 
kan tjene penger. Den eneste avise f 
vi fikk kjøpt på supermarkedet p 
hjørnet var da også gårdagens Dat 
bladet! <

Vi ble ikke fristet til å bli her lei s 
ger enn høyst nødvendig. r

f 
Fiesta!
Fredags kveld hadde våre nye spai 
ske venner lagt opp til en «tur p i 
byen» i La Laguna. Stedene vi skul j 
besøke var omhyggelig valgt ut ft s 
at de skulle representere de typisl i 
stedene lokale studentene pleide i 
besøke. Det første stedet var en bai 1 
gammel spansk stil. Et koselig lit j 
sted med sin egen spesialitet; en sr < 
blanding av lokale viner tappet ft I 
tønner og rett i glassene. Jeg va j 
overveldet over hvor menge av d' 
spanske studentene som stilte op] j 
Hele tiden ble vi vårtet opp med 1i 
hjertelighet jeg tviler på vi kan gjei 
gjelde. Tromsø er kjent for å ha< 
åpent og varmt studentmiljø, me 
disse guttene og jentene imponer 
meg virkelig.

Mange av dem ville ha glidd rett ir 
i selveste Ruphus Studentforenir 
uten problemer!

Efterhvert som kvelden skled i 
ble alle språkvansker opphevet, o 
det ble snart en uforglemmelig a 
ten. Bartenderen hadde fått sine ft 
struksjoner; vi fikk det vi ønske 
men fikk ikke betale. Lokalet b 
etterhvert for lite eftersom flere o 
flere fant veien hit. Vi forflyttet os 
derfor til neste sted, et slags diske 
tek. Det var et sted med modern 
stil, helt ryddet for stoler og bord 
men uten noe dansegulv. Folk dar 
set heller ikke, med stod i gruppe 
og pratet og lo. Vi falt fort inn i de 
lette stemningen og ble utover kve 
den kjent med mange av disse trive 
lige studentene.

Jeg slutter vår reseberetning he 
mens stemningen er på topp. All 
venter nå på en anledning til å reis 
tilbake. En stor takk til José Luis 
Valentin og alle de spanske studer 
tene som tok så varmt imot oss!
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I Kortsiktig langtidsprogram
I Den 9.mars ble regjeringens langtidsprogram for årene 1990-93 
< lagt fram. Der setter regjeringen seg svært høye og ambisiøse mål 

for den høyere utdanningen i Norge i årene fremover. «Mer 
I kunnskap til flere», er mottoet. Det er «viktigere enn noen gang 
at kunnskap er tilgjengelig for alle og ikke bare for de få».

Regjeringens konkrete mål i så 
måte er å ha 105 000 mennesker un
der høyere utdanning innen år 1995.

Hvordan skal målene nås?
Målet om 105 000 studenter innen 

1995 skal realiseres i en periode der 
ungdomskullene i Norge minker. 
Rekrutteringen skal altså økes pa
rallelt med at rekruteringsgrunnla- 
get blir mindre. Det betyr at hvis re
gjeringens målsetting skal nås, må 
en mye større andel av ungdomskul
lene ut i høyere utdanning enn det 
som er tilfellet idag. Det sier seg selv 
at for å få til noe slikt må det være 
attraktivt å gjennomgå en høyere 
utdanning, noe må stimulere ung
dom til å velge å bruke flere år av sitt 
liv til å studere. Svaret som langtid
sprogrammet gir på dette, er følgen
de «Regjeringen vil legge stor vekt 
på tiltak som kan øke kvaliteten og 
effektiviteten i den høyere utdan
ningen» (s.162)
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Men konkrete forslag forslag til 
hvordan kvalitet og effektivitet skal 
bedres, er det smått med i langtid
sprogrammet. Om effektiviteten 
står følgende: «Regjeringen vil leg
ge vekt på å stimulere til økt studie
effektivitet. Det vil bli foretatt en 
gjennomgang av studiefinansie
ringsordninga.» (s.162)

Regjeringa har altså innsett at det 
?å må en endring av studiefinansierin- 
>$■ ga til for å bedre utdanningssyste- 
y- met her i landet, men denne «gjen- 
)!• nomgang av
dt studiefinansieringsordningen» er 
et foreløpig det eneste de tør foreslå, 
pa
g Det vi i Norsk Studentunion ser 

oss nødt til å stille et stort spørsmål- 
n- stegn ved, er hvorfor denne gjen

nomgangen ikke har vært foretatt 
for lenge siden.

n Kirke- og undervisningskomiteen 
pj i Stortinget har siden 1987 bedt de
ll* partementet foreta-en vurdering av 
bi studiefinansieringsordningen. I ko
ke miteens innstilling til statsbudsjet- 
j tet for 1988 heter det: «Komiteen vil 

ti be departementet foreta en forelø- 
ite pig vurdering av det nye stønadssy- 
Øi stemet i forbindelse med neste års 
ra budsjett.» et år senere, i innstillin- 
at gen til statsbudsjett for 1989, finner 
de vi nøyaktig samme oppfordring en 
'P- gang til. Men hittil er ingen gjen- 
e» nomgang forelagt Stortinget.
n
d Kultur- og vitenskapsdeparte- 
en mentet har dessuten bedt om, og 
te fått, utredninger om studiefinansie-

I ringsordningen fra Norsk Studen- 
I tunion og andre studentorganisa- 

ir‘ sjoner, fra Lånekassen, fra 
ng Hernes-utvalget og fra Lærerutdan-

I nings-utvalget. Disse utredningene 
uj er overhodet ikke blitt tatt hensyn 

til. Og ingen av forslagene fra de to 
il offentlige utvalgene er tatt til følge i 
n' langtidsprogrammet. Det eneste 
;tj svar man får i langtidsprogrammet 
'I* er altså: «Det vil bli foretatt en gjen

nomgang av studiefinansiering- 
'SS. sordningen.«
o
M Videre står det i langtidsprogram- 
d, met:» I den forbindelse vil det bli 
Dj vurdert om ordningen bør omlegges 
et slik at den i større grad kan bidra til 
sn# en raskere gjennomføring av studie
år ne.» Men hva betyr egentlig dette? 
e‘ Betyr det at man vil bedre studiefi-

I nansieringa slik at studentene slip- 
ei per å jobbe deltid ved siden av stu- 
1 diene, og at de dermed kan 

s£ gjennomføre studiene raskere? Vi 
■M skulle ønske at vi kunne tolke regje- 
0' ringen dithen. Men med de signaler 

vi får fra myndighetene i andre sam
menhenger, er det lite trolig at det er 
en slik utvikling vi vil få.

Hva er årsaken til den lave effekti
viteten?

Tall fra NAVF's tidsnyttingsun- 
dersøkelse (1985) viser at over 1/3 av 
norske studenter bruker lengre tid 
enn normert på gjennomføringen 
av studiene. Når vi vet at 60% av 
studentene ved Universitetet i Oslo 
arbeider deltid (undersøkelse gjort 
av NSU,1988), kan det kanskje bidra 
til en forståelse av det regjeringen 
kaller lav effektivitet i høyere ut
danning.

Hernes-utvalget peker på to årsa
ker til at studentene jobber deltid: 
«En hovedårsak til deltidsarbeid er 
at mange av studentene finner kost
nadsnormen for lav slik at ek
strainntekt er nødvendig.» Studie
lånet dekker altså ikke 
levekostnadene.
Den andre årsaken Hernes-utvalget 
peker på er frykten for gjeld: 
«Gjeldsfrykt er sansynligvis en ho
vedårsak til deltidsarbeid og lavt lå
neopptak.» At gjeldsfrykten er stor 
med en studielånsrente på 11.5% 
rente er ikke å undre seg over. Til 
sammenligning kan vi nevne at 
svenske studenter får sine lån til 
5.6% rente.

Studenter har altså dårlig råd, og 
de er redde for gjeld. Og under disse 
forhold tror regjeringen at de skal 
oppnå å ha 105 000 studenter ved 
universiteter og høgskoler i 1995. 
Det er bare en måte regjeringen kan 
nå dette målet på; det er ved å bedre 
studiefinansieringen. Og denne be
dringen kan ikke komme om noen 
år, den må komme nå! Det er nemlig 
nå den økte rekruteringen må be
gynne. For vi kan ikke i 1995 ha en 
masserekrutering av førsteårsstu
denter. Det må også finnes flere stu
denter i de høyere årskullene enn det 
som er tilfelle i dag, og disse må be
gynne sine studier i de nærmeste to 
-tre årene.

En annnen forutsetning for en 
høy rekrutering i antallet studenter 
er at studentmassen må rekruteres 
fra et bredere sosialt felt. «Det var 
en yiss sosial utjevning i rekrutterin
gen til høyere utdanning fra 1951 til 
1974...., men de sosiale ulikheter er 
senere sementert og opprettholdt», 
heter det i Hernes-innstllingen s.59.

Det er nettopp gjeldsfrykt og 
mangel på økonomiske midler som 
holder endel grupper borte fra høy
ere utdanning. Regjeringen må der
for innen rimelig tid tilby studente
ne et minimum av økonomisk 
trygghet både i studietiden, og når 
de er ferdigutdannet.

Hva må gjøres?
Det mest essensielle i utviklingen 

av en bedre studiefinansiering er å 
tenke fremover. Det fremtidige Nor
ge vil være et samfunn preget av en 
helt annen demografisk struktur 
enn den vi har i 1989, og vi vil der
med stå overfor helt andre proble
mer om noen år enn dem vi har i 
dag. Da nytter det ikke med kortsik
tige løsninger.

Myndighetene må bli klar over 
hvilken viktig resurs studentene re
presenterer. For å utnytte denne res
sursen bedre må det være mulig for 
studentene å bruke mere tid på stu
diene. De økonomiske forholdene 
må legges til rette slik at det å være 
heltidsstudent blir en reell mulighet 

for alle grupper. Lik rett til utdan
ning er et hovedkrav fra NSU sin 
side. Geografiske, økonomiske og 
sosiale forhold skal ikke være avgjø
rende for muligheten til å gjennim- 
føre en høyere utdanning.

For å få realitet bak kravet om lik 
rett til utdanning er det en absolutt 
forutsetning at alle skal kunne gå 
gjeldfri ut av videregående skole. I 
dag er det mange som må ta opp lån 
allerede før de begynner på en høye
re utdanning. Dette må unngås, ut
gifter i forbindelse med videregåen
de skole, må i sin helhet dekkes 
gjennim stipend.

Tilslutt må det understrekes at re
former i studiefinansierings-ord- 
ningen ikke kan gjenomføres ved å 
omfordele allerede knappe resurser. 
Det er for eksempel lite hjelp i å gjø
re stipendene høyere, og samtidig 
forverre tilbakebetalingsvilkårene. 
Det er ikke til å komme utenom at 
bevilgningene til studiefinansiering 
i dag er for små. Skal vi få en bedre 
rekruttering til, og en kvalitativt 
forbedring av, den høyere utdannin
gen her i landet, er det helt nødven
dig med en sterkere satsing og en po
litisk prioritering på dette området.

Marit Wallevik 
Norsk Studentunion

Utropia 
forbeholder 

seg retten 
til å forkorte 
leserinnlegg

Studenter 
krever lønn
Norsk Studentunion (NSU) sier 
i en pressemelding at de vil ha 
som mål at studentene skal mot
ta lønn i studietiden. Dette ble 
vedtatt på NSUs 35. landsting, 
som ble avholdt i Oslo 6.—8.

For at studenter skal få den 
samme sosiale og økonomiske 
trygghet som andre samfunns
grupper, mener NSU at en ord
ning med studielønn er nødven
dig. NSU viser til at den 
innsatsen studenter gjør gjen
nom studiet kommer hele sam
funnet til gode.

Studielønnsordningen er et 
langsiktig mål for NSU. For å 
oppnå en bedring av studentfi- 
nansieringen innenfor dagens 
rammer, krever Norsk Studentu
nion blant annet lavere rente på 
studielån og en økning av studie
stipendene.

Nytt arbeidsutvalg i NSU

Det nye arbeidsutvalget i Norsk Studentunion består av (øverst fra venstre): 
Leder Arve Monsen, Øystein Berglund, Lars Jørgen Tvedt, nestleder Silja 
Arv olla og Kristin Devor.

MBA-
forum 1989
Oktober-89 er det igjen klart for MBA- 
forum på NHH. Tidligere MBA-forum 
har vært store suksesser, og mange delta
gere har blitt innspirert til å ta en master
grad i utlandet.

MBA-forum er et arrangement 
som presenterer mulighetene for å 
ta en Master of Busines Administra
tion i utlandet. Forumet er et sam- 
marbeid mellom NHH, BI og Han
delshøyskolene i Stockholm, 
Helsinki og københavn. Arrange
mentet blir rettet mot høyskolestu- 
denter og tidligere studenter som 
går med planer om videreut
danning.

For å få et så godt arraqngement 
som mulig, har vi innvitert de beste 
og mest annerkjente skolene i Euro
pa og USA, til sammen 16 stykker. 
Noen av disse er: INSEAD (Frank
rike), IMEDE (Sveits), London Bu
siness School, Harvard, Columbia 
og Stanford. Tidligere har det vært 
populært for nordmenn å dra til 
USA for å ta mastergrad, men de eu
ropeiske skolene har etterhvert opp
arbeidet seg et like annerkjent pro
gram som de amerikanske. Oslo, 
Stockholm, Helsinki og København 
har innvitert de samme skolene som 
oss.

Endelig program er ikke ferdig 
ennå, men hver skole får ca. 20 mi
nutter til å representere seg selv. I til- 
leg vil skolene holde stands slik at 
deltagerene kan få mulighet til å 
snakke med skolens utsendinger. 
Det vil også være en kort innforma- 
sjonsdel som tar for seg MBA-ut- 
danning generelt (hva?, hvorfor? 
osv.). Middag og lunch skal smake 
godt innimellom!

Forumet vil gå av stabelen lørdag 

7.oktober. Vi satser sterk på å få til 
litt liv (som vi er så flinke til her på 
NHH) slik at våre medstudenter i 
Tromsø skal få en uforglemmelig 
weekend! Men vi vil ikke undergra
ve forumet som går på BI dagen et- 
ter(søndag 8.oktober) for de som sy
nes det er lettere å dra dit.

AVGANGSKULLISTER
OG ANDRE:
Følg med i interninfo, dagspresse og 
tidsskrifter. Vi vil annonsere mer 
nærmere forumet. Påmeldingsfrist 
vil være i midten av september og 
deltageravgiften blir ca. 200 kroner.

For mer informasjon, kontakt Næ- 
ringslivsutvalget

Norges Handelshøyskole
Helleveien 30
5035 BERGEN-SANDVIKEN
Tlf.05-961966 (Telefonsvarer) 
256811

Kontaktutvalget for nærings
livet,BS
Bedriftsøkonomisk Institutt
Elias Smiths vei 15
Postboks 483
1301 SANDVIKA
Tlf. 02 470766

Hilsen MBA -forum'89 
Norges Handelshøyskole
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BAKSIDEN

Din mening
På grunn av 2 ¥2 års kjøpestopp 
er det reist kritikk mot dårlig ut
valg i fagbøker ved biblioteket 
på IMR

BRUKER DU BIBLOTEKET 
PÅ IMR?.

Finn Børge Petersen. Data
Jeg bruker bibloteket svært sjel
den. De gangene jeg bruker det 
er det mest aviser og tidsskrifter 
jeg leser. Jeg synes det er for lite 
og dessuten er det uoversiktelig å 
bruke.

Saeed Manshadi. Data
Jeg synes det er for lite utvalget 
av tilleggsliteratur. Dette er min 
erfaring for det faget som jeg tar. 
Men de trenger vei større bevilg- 
ninger slik at studenter kan bru
ke det til noe annet en å lese 
aviser.

Inger Marie Petersen. Kjemi
Jeg bruker det spesielt til lån av 
artikler. Jeg synes bibloteket 
fungere veldig bra og jeg har 
aldri hatt problemer med å få 
dem literaturen som jeg trenger. 
Men det forutsetter at en kan 
bruke det.

Tatjana Burkow. Data
Ja jeg bruker det ofte og har all
tid fått det jeg ønsket. Jeg har 
fått hjelp når jeg har spurt om 
det. Jeg synes det fungerer godt.

Eva Nilsen. Biologi
Jeg leser avisen der og bruker en 
del oppslagsverk. Jeg får ellers 
hjelp når det trengs.

På fest med Ten Men Working
Aron & Stoney

Ten Men Working er iferd med å 
etablere seg som et solid 
blues/rock-band. Det var en fest å 
høre dem på Paletten fredag den 
21.april. Mange folk var møtt opp, 
stemninga var på topp, dansegulvet 
gynget. Ingen sure miner at skue. 
Bursdagsbarnet, vokalist Eivind, 
var mer enn opplagt. Vi fikk til og 
med et splitthopp. Det var nesten 
for mye til han og være. Også

Sterk TSI- deltagelse i åpent NNM i Judo
Helga 1. og 2. april ble det 
arrangert åpent Nordnor- 
gesmesterskap i judo i 
Harstad. TSI deltok der 
med tre deltagere i ståpen- 
de kamp, og tre i matte- 
kamp. Til tross for for
holdsvis liten
kamperfaring gjorde stu
dentene et godt stevne.

Gry Berntzen

Det var Arne Samuelsen -Uløyas 
store sønn -som sto for en god del 
av dramatikken ved mesterskapet. I 
første runde skulle han gå mot Hå
vard Danielsen -på forhånd utropt 
som en av kandidatene til gullet i en 
helsides artikkel i Harstad Tidene. 
Samuelsen lot seg ikke affisere av 
oppskrytte sørfylkinger, men kastet 
Danielsen i en ren ippon etter 3

Ame Samuelsen - dagens helt.
Foto: Gry Berntzen

Brief news summary in english .
3

____ _______________________________ ___________ <

Gry Berntzen

Police investigations after evidence 
of hacking at UiTø
International hackers may have 
used the Norwegian Telecom Data- 
pack services as a transit station to 
get valuable information about re
search projects from terminals 
abroad. Ingoing calls from Taiwan 
connected with outgoing calls to the 
USA and the Netherlands is eviden
ce that the hackers operate on an in
ternational scale. Neither the police 
nor the university wishes to com
ment the ongoing investigatins, 
especially as the use of local pass
words show that the hackers must 
have local connections.

Sigurd Sjursen, leader of EDB-sen- 
teret says that they have names of 

Buanes da, Tromsøs svar på Albert 
Collins, overgikk sin gamle læreme
ster Hoika med sin intense innlevel
se i gitartonenes innerste hemmelig
heter. Bassisten, denne innvandra 
bergenseren, imponerte stort med 
sitt fjellstødige komp. Bergen had
de Toril Sivertsen, nå har de Ivar 
Handeland. Bakerst i høyre hjørne 
prøvde Leif å gjemme seg bak sitt 
avanserte tangentsystem, men vi 
oppdaget både ham og hans liflige 
hammondtoner. Dag høstet mang 

sekunder. Dette er den raskeste seier 
noen gang i et mesterskap i Harstad, 
og innkasserte Samuelsen en pokal i 
gigantklassen, samt trusler om ju
ling fra horder av supportere fra 
Harstad.
Bruk av urutinerte dommere førte 
til en del dårlig dømming, og Sa
muelsen bidro til kritikken da han 
besvimte på matta. Dommeren 
trodde Samuelsen kontrollerte mot
standeren i et holdegrep, og så ikke 
at denne hadde satt inn en særdeles 
effektiv halspulsårekveling. Sa
muelsen fikk heldigvis ingen ska
der, og kjempet seg til slutt til en 
femteplass.
Gry Berntzen var den eneste fra TSI 
som deltok i dameklasse stående 
kamp. Med et åpent skotsk mester
skap fra 81 som siste kamperfaring, 
stilte hun med erklært målsetning — 
å kunne gå av matta uten varige 
men. Til tross for pessimismen gikk 
det forholdsvis bra -en sølvmedalje 
i vektinndelt klasse, og en bronse i 
åpen klasse etter tap mot den suve
rene vinner i dameklassen -Anne 
Julie Klæboe fra Lunheim ju- 
doklubb.
Om Stig- Morten Knutsens delta
gelse i NNM kan det vel sies at man
nen er sin egen verste fiende. Han 
pådro seg 7 poengs straff i samtlige 
kamper ved å tråkke utenfor matta, 
og tapte dermed to av tre kamper til 
tross for at ingen motstandere fikk 
inn poenggivende kast. Etter en feil- 
dømming som kostet Knutsen seie
ren i første runde, gikk han rekvali- 
fisering og endte til slutt opp på en 
sjetteplass.
TSI sendte tre nybegynnere til Nord- 
norgesmesterskapet for å delta i 
mattekamp. Dette er et tilbud til de 
laveste graderte, og kan vel kalles en 
myk innføring i det å gå kamp i stev
ner. For Geir Stensland, Hilde Mo
nica Rise og Andre Vestli var dette 
god kamperfaring og alle tre gjorde 
en fin innsats i sine klasser.

suspects, but does not wish to disc
lose anything at this stage. The hac
kers have added another 100 000 kr 
to the university phone bill, the fi
gure including the extra costs after 
last years hacking incident.

Students should claim majority of 
the board of samslipnaden
Former leader of the local student 
welfare organization and well- 
known figure of the local power 
strata, Tor Ødegård, is of the opini
on that the students should demand 
majority of the board of the welfare 
organization. At present, the stu
dent are in a minority of one, but 
hold the position of leader.The new 
welfare law opens for student majo
rity, but in Tromsø no changes have 
been made since the passing of the 

en applaus for sin talentfulle impro- 
visering på saxofon.

Vi lyttet forventningsfullt etter de 
sure tonene fra blåserekka, men de 
kom aldri. Inntrykket ble oppretta 
da trommisen mistet stikka under 
en av låtene. Alt var som før. Nes
ten. For så kom kveldens høyde
punkt: Ten Men Workings spesial- 
versjon av Manfred Mans Mighty 
Quinn. Etter en trolsk, nærmest 
Brian Eno- innspirert, innledning 

T.v. Stig Morten Knutsen - sin egen verste fiende. Foto: Gry Bernte

Narvikrock på Studenthuset

Torsdag den 27 april blir det rock'n roll og full rulle på studenthuset. H ] 
skal nemlig Narvikbandet EDDIK entre scenen. Bandet har tidligere hai 
spilt korte sett ved forskjellige anledninger her i Tromsø. EDDIK var et a 1 
banda som varmet opp Raga Rockers like før jul, dersom en ser bort frae I 
noe kontroversiell opptreden på Brasserie Nobile. Nå har EDDIK bygd ap < 
et eget repertoire som er stort nok til å holde konsert for byens rockere. SET ■ 
DIK har eksistert i to og et halvt år og har en singleutgivelse bak seg. Side 
dette har EDDIK utviklet seg ganske mye. Låtene er blitt tettere og mer gjer 
nomarbeidet, både tektsmessig og musikalsk. Selv karakteriserer de musil 
ken som velklingende disharmonisk ståpårock med nordnorske tekster. ,

law in 1987. Ødegård claims that ca
ses like the recent dispute of distri
bution of kindergarden places be
tween students and university 
employees where the board in the 
end decided upon a 50/50 division, 
show that samskipnaden have not 
got their priorities right concerning 
who they are there to serve, —the 
students themselves are the ones 
who have the best information abo
ut their own situation, and have 
been the ones with the most respon
sible politics in the later years.

NSU demands more kindergarden 
places for student children.
The local NSU branch are worried 
about the lack of kindergarden pla
ces, and demand that students get 
more places in state and coumciil kin- 
dergardens. NSU will the 29th of 

fra organisten, tro Eivind til med jj 
kraftige røst, tett-etterfulgt av d 
andre i bandet. Guddomma^ 
Hvorfor har vi ikke hørt mer avail 
tidligere?

Det er sjelden å oppleve ensl| 
stemning på Paletten. Ten Me 
Working har klart det tidligere ogi 
klarte det igjen. Vi gleder oss t 
neste gang.

April arrange a debate between ipc 
liticians from the different parties 
Elin Gundersen from NSU and !hc 
pefully someone from the council» 
Tromsø.

Visit of Soviet professor
Soviet professor in Norwegian, Vale 
rij P. Berkov from the university i> 
Leningrad visited UiTø last week. B . 
says that perestroika has contribute ’ 
to a more active student body, andi | 
new respesct for individual opinio® a 
at Soviet universities. The campaigi t 
for glasnost has made the passage® s 
information over the borders mud | 
easier -Soviet students now get t i 
read Aftenposten, and scientists® t 
himself get permission to go abroad j 
The professor lectured for the rtrssi u 
anstudents at the university, and W s 
much impressed tby their high levdl® s 
proficiency. •


